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ملیحه السادات مهدوی، 
مدیر واحد دارندگان کارت 

سپ از خدمات در حوزه کارت  
پیش پرداخت و بن کارت 

می گوید

 طراحی کارت های 
چندمنظوره متناسب

 با نیاز بازار

سیاست های بانک مرکزی ایران 
در قبال رمزارزها چیست؟  

ترویج نشدن  
در دستور کار

 گفت وگو با فائزه سادات حسینی، 
بنیان گذار مدبی در حوزه سلامت زنان 

 تابوهای اجتماعی
 موانع برابری درمان 

و سلامت
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 مازیار نوربخش ، رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری 
اتاق بازرگانی تهران از اقدامات، برنامه ها و دغدغه های این 

تشکل در حوزه اقتصاد دیجیتال می گوید

شرکت های فعال در 
اقتصاد دیجیتال 

راه خود را باز می کنند

نگاهی به دموکراتیک ترین بخش انتخابات نظام صنفی رایانه ای

آیا استشهادیه لازم است؟
   عکس:  نسیم اعتمادی

یک اتفاق کم سابقه 
تأثیرگذار و تحول آفرین

 جایگاه نصر با مصوبه 
مجلس محکم تر شد

تثبیت نقش 
سازمان نصر  

در برنامه هفتم

سید حسن هاشمی، رئیس 
سازمان نظام صنفی رایانه ای 

کشور از تلاش خبرگان 
صنعت فاوا برای تصویب 

بند الحاقی ۱ ماده ۱۰۷ 
لایحه برنامه توسعه 

می گوید

حسین اسلامی، رئیس 
هیئت مدیره سازمان نظام 
صنفی رایانه ای استان تهران 
تاکید می کند سازمان 
نصر آماده است که 
خدمات بیشتری را 
به دستگاه های 
اجرایی ارائه دهد
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حــدود دو ماهــی اســت کــه از فراینــد ثبت نــام 
نامزدهای عضویت در هیئت مدیره سازمان نظام 
صنفــی رایانــه ای می گــذرد و در آخریــن خبر نیز 
شنیدم که زمان تکمیل استشــهادیه نامزدهای 
حاضر در این رقابت ها تا ۱۲ آبان ماه تمدید شده 

است.
یکی از اتفاقات خوبی که در فرایند انتخابات نصر 
رخ می دهد همین استشهادیه است. نامزدهای 
حضور در انتخابات برای ورود به لیســت نهایی، 
طبــق بنــد 4 مــاده ۱0 اساســنامه ســازمان مبنی 
بر »داشــتن حســن شــهرت اجتماعی، شغلی، 
عملی، حرفه ای و عدم اشتهار به فساد اخلاقی« 
به تاییــد 5 درصد واجــدان حــق رأی در نصر نیاز 
دارند. طبق آماری که سازمان نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران ارائه 
داده، ۲80۱ شــرکت دارای مجــوز 
فعالیــت معتبر هســتند کــه برای 
تاییدیه پنج درصــدی حداقل باید 
۱4۱ شــرکت، فرد مــورد نظــر را برای 

حضور در انتخابات تایید کنند.
در این میان برخی عنوان می کنند 
کــه قــرار دادن چنیــن فراینــدی در 
انتخابات ناعادلانه اســت و برخی 
دیگر بیــان می کننــد، بنیان گذاران نصــر هیچ گاه 
تصــور نمی کردند که تعــداد شــرکت های حاضر 
در این نهاد صنفی به حدی افزایش پیدا کند که 

افراد مجبور به اخذ تأییدیه از ۱4۱ شرکت شوند.
سؤال اصلی که در این  بین پیش می آید، این است 
که آیا قراردادن چنین فرایندی دموکراتیک است؟

پاسخ یک کلمه ای به این پرسش بله است. شاید 
بتوان گفت بنیان گذاران نصر یکی از مترقی ترین 
فرایندهــای دموکراتیــک در انتخابــات دنیــا را در 

اساسنامه این نهاد صنفی قرار داده اند.
هم اکنون در تعداد زیادی از کشــورهای دنیا، حد 

نصاب حضور احزاب در پارلمان ها، اخذ حداقل 5 
تا ۱0 درصد از آرای عمومی است تا احزاب بتوانند 
وارد پارلمان شــوند. احزاب اگر نتوانند این میزان 
رأی را اخذ کنند، حتی نمایندگان پیروز آن حزب در 
مناطق مختلف نیز نمی توانند وارد پارلمان شوند.

راه دور نمی رویــم؛ در ترکیــه همســایه غربــی 
کشــورمان احزاب بــرای ورود به پارلمــان نیازمند 
حداقــل ۱0 درصــد آرا هســتند و برخــی احــزاب 
هنگامی که موقعیــت خــود را در خطر می بینند 
قبــل از انتخابــات وارد ائتــلاف بــا ســایر احــزاب 

می شوند.
مثال دیگــری که می تــوان در این  خصــوص زد به 
انتخابات آمریکا باز می گردد که تا حدی برای مردم 
ایران که در دوره گذشته، ایالت به ایالت نتایج آن 
را دنبال می کردند آشناســت؛ باید گفــت در این 
انتخابات اگر نامزدی نتوانــد حداقل یک درصد 
از آرا را بــه خــود اختصــاص دهــد، اجــازه حضور 
در مناظره هــای تلویزیونــی در آمریــکا را نخواهد 

داشت.
بنابرایــن، شــاید بســیاری مطــرح کننــد کــه ایــن 
فرایندی بیهــوده در انتخابات جایــی مانند نظام 
صنفــی رایانــه ای کشــور اســت؛ امــا بایــد توجــه 
داشــت، اگــر فــردی قصــد دارد وارد کارزار هــر 
انتخاباتی شــود و بــه حــدی در صنف شــناخته 
شده نباشد که بتواند تأییدیه حداقل 5 درصد از 
واجدین شرایط برای رأی دادن را کسب کند، پس 

دلیلی برای ورود به انتخابات ندارد. 
بنابراین، اول باید خرسند بود که تعداد حاضرین 
در صنف به حدی افزایش پیدا کرده که برای اخذ 
استشهادیه، حداقل نیازمند ۱4۱ شرکت باشید و 
باید امیدوار بود اعضای صنف این روند رو به رشد 
را ادامــه دهند؛ بایــد بــه دموکراتیک ترین بخش 
انتخابات نصر احترام گذاشت تا پایه های آینده 

آن مستحکم باقی بماند.  
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گزارشششماههفعالیتتپسیدرسامانهکدالنشانمیدهد

 وصول ۴۷۱ میلیارد تومان درآمد

مجلسقوهقضائیهرامکلفکرد

 الکترونیکی شدن اسناد مالکیت و 
پرونده های قضایی

گزارش فعالیت شش ماهه تپســی منتهی به ۳۱ شهریور 
۱40۲ در کــدال منتشــر شــده اســت. طبــق ایــن گــزارش، 
تپســی در دوره شــش ماهه امســال، 4۷۱ میلیــارد تومــان 
درآمــد کســب کــرده کــه در مقایســه بــا دوره شــش ماهه 
مشابه سال گذشته بیش از 8۳ درصد رشد داشته است.

ایــن در حالــی اســت کــه بررســی گــزارش کــدال از درآمد 
شناســایی تپســی در شــش ماهه ســال گذشــته نشــان 
می دهــد کــه ایــن شــرکت در شــش ماهه منتهــی بــه ۳۱ 
شــهریور ۱40۱ معــادل ۲5۷ میلیــارد تومان درآمد کســب 

کرده است.
تپسی اولین استارتاپ ایرانی حاضر در بازار سرمایه است 
که بررسی گزارش کدال از درآمد شناسایی این شرکت در 
شــش ماهه منتهی به شــش ماه نخســت امســال نشان 
می دهــد، در این مدت معــادل 4۷۱ میلیــارد تومان درآمد 

کسب کرده و برآورد می شود درآمد شش  ماه دوم سال آن 
به ۷۳۲ میلیارد تومان برسد.

همچنین ســود عملیاتی تپســی با رشــد ۲44 درصدی از 
۳0 میلیــارد تومــان در شــش ماهه اول ســال ۱40۲ به ۱0۳ 
میلیارد تومان در شش ماهه اول سال ۱40۲ رسیده است.
عمــده  درآمد تپســی نیــز از محــل کمیســیون دریافتی از 
رانندگان است که مبلغ این درآمد در شش  ماهه نخست 

امسال معادل 44۹ میلیارد تومان بوده است.
جالب است بدانید هزينه ماليات بر درآمد تپسی نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل ســه برابر شــده اســت. هزینه 
مالیات بــر درآمــد ایــن شــرکت در دوره مالی ۳۱ شــهریور 
۱40۱ رقمــی معــادل 5.5 میلیــارد تومان بوده کــه این عدد 
در دوره مالی شــش ماه نخســت امســال به ۱5.5 میلیارد 

تومان رسیده است.

مجلس شورای اســلامی، روز چهارشــنبه ۳ آبان با تصویب 
بندهای )الــف( و )ب( ماده ۱08 لایحه برنامه هفتم توســعه، 
قوه قضائیــه را مکلف کــرد با ایجــاد زیرســاخت های لازم در 
طول سال های برنامه نسبت به صدور تمامی اسناد مالکیت 
)به اســتثنای وســایل نقلیه موتوری( به صورت الکترونیکی 
پایــگاه ملــی اســناد و امــلاک حدنــگاری کشــور اقــدام کند. 
قــوه قضائیــه و وزارت دادگســتری همچنین مکلف شــدند 
پرونده های کاغذی را طی برنامه هفتم الکترونیکی کنند. از 
دیگر تکالیف قوه قضائیه ایجاد سامانه »شفافیت عملکرد 

وکلا و کارشناسان رسمی« بود.
بر اساس بند )الف( ماده ۱08 لایحه برنامه هفتم توسعه، قوه 
قضائیه باید مزایده های شــعب اجرای احکام، دوایر اجرای 
ثبت و تصفیه امور ورشکستگی را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( برگزار کند. وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیز موظف است امکان برگزاری این مزایده ها را در 

این سامانه فراهم سازد.
همچنیــن قــوه قضائیــه بایــد بــر اســاس بنــد )ب( بــا ایجاد 
زیرســاخت های لازم در طــول ســال های برنامــه نســبت به 
صدور کلیه اسناد مالکیت )به استثنای وسایل نقلیه موتوری( 
به صورت الکترونیکی پایگاه ملی اسناد و املاک حدنگاری 
کشور اقدام کند. مفاد سند مالکیت صادره در سامانه ابلاغ 
قوه قضائیه به مالک ارسال و مراتب با ارسال شناسه یکتای 

سند مالکیت به مالک پیامک می شود.

 نمایندگان مجلس شورای اســلامی همچنین قوه قضائیه 
و وزارت دادگســتری را مکلف به ایجاد ســامانه »شــفافیت 

عملکرد وکلا و کارشناسان رسمی« کردند.
محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق در توضیح این 
بند گفت: »تاکنــون در حوزه مربوط به وکلا هیچ شــفافیتی 
از عملکرد آنها نداشتیم و نمی دانســتیم در این بخش چه 
مبالغی اخذ شده و چه میزان رضایتمندی از مردم وجود دارد. 
بنابراین این سامانه باعث می شــود مردم عملکرد وکلا را در 
سامانه ای مشاهده کرده و براساس آگاهی کسب شده در این 

بخش تصمیم گیری کنند.«
استفاده از هوش مصنوعی در روند رسیدگی به پرونده ها

نمایندگان مجلس در جریان بررسی جزئیات لایحه برنامه 
هفتم توسعه، با بند )الف( ماده ۱۱۳ موافقت کردند. در این 
بند مقرر شده تا پایان سال دوم اجرای برنامه در انجام اموری 
از قبیل ارجاع پرونده، تعیین وقت و اتخــاذ تصمیم در امور 
فاقد پیچیدگی قضایی از هوش مصنوعی استفاده شود. البته 

هوش مصنوعی رأی صادر نمی کند.
 بند )ب( ماده ۱۱۳ از دیگر بندهای مصوب امروز مجلس بود 
که نمایندگان با این بند با ۱58 رأی موافق، 5 رأی مخالف و 5 
رأی ممتنع از مجموع ۱۹۶ نماینده حاضر در جلسه موافقت 
کردند. براساس این بند، نمایندگان مجلس وزارت دادگستری 
و قوه قضائیه را مکلف کردند تا پرونده های کاغذی را طی برنامه 

هفتم الکترونیکی کنند. میثمسلیمانی
سردبیر

msr52004
@gmail.com
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کمک اسنپ به کودکان پروانه ای
 اسنپ مبلغ 8۷8 میلیون تومان 
بــرای تأمیــن هزینه هــای درمــان و داروی 
هزار و ۳۲ کــودک پروانه ای بــه خانه ای بی 

پرداخت کرده است.

دونگی فیروزه ای شد 
گــروه مالــی »فیــروزه« اقــدام بــه 
ســرمایه گذاری در »پلتفــرم تأمیــن  مالــی 

جمعی دونگی« کرد.

وام ۳00 میلیونی بانک ملی
در طــرح  مهربانــی بانــک ملــی 
متقاضیــان وام می تواننــد در زمــان 
کوتاهــی تــا ســقف ۳00 میلیــون تومان 
با یک ضامــن و بــا کارمــزد 4 درصد وام 

دریافت کنند. 

اسپیس ایکس مکلف به 
همکاری با ایران شد 

 در آخرین جلسه »هیئت مقررات رادیویی 
اتحادیــه بین المللی مخابــرات« یــا همان 
RRB، شــرکت اســپیس ایکــس مکلف به 
همکاری بــا جمهوری اســلامی ایــران برای 
ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای خود شد.

سرویسابریپارسازخدمت
جدیدشرونماییکرد

همکاری سرور 
پارس با تمام 

دیتاسنترهای کشور

اتاقبازرگانیتهرانخبرداد

اخذ مجوزهای کسب وکاری از طریق درگاه ملی مجوزها با کمک اتاق

فلایتودی؛پلتفرمآنلاینخریدبلیتازجدیدترینخدماتخودرونماییکرد

 کی کجا؛ محصولی برای ارائه پروازهای اقتصادی

بــه گــزارش اتــاق بازرگانــی تهــران، ایــن نهــاد در ادامه 
تلاش های خود برای توسعه خدمات کاربردی به اعضا 
و فعالان اقتصادی، امکان ثبت نام برای دریافت انواع 
مجوزهــای مرتبط با حــوزه کســب وکار از طریــق درگاه 

ملی مجوزها را فراهم کرد. 

بــه ایــن ترتیــب، فعــالان اقتصــادی بــا مراجعــه بــه 
پنجره واحــد فیزیکی کســب وکار اتاق تهــران واقع در 
ســاختمان مرکزی این اتاق، می تواننــد از این خدمت 

بهره بگیرند. 
فعالان بخــش  خصوصــی و اعضای اتــاق تهــران برای 

جلوگیــری از اتــلاف زمــان و هزینــه، می توانند بــه اتاق 
بازرگانی تهــران مراجعه کــرده و تمام مراحــل )صفر تا 
۱00( ثبت نام و دریافت مجوز از ســازمان ها و نهادهای 
مختلــف صادرکننــده مجــوز را بــه کارشناســان اتــاق 

بسپارند و از راهنمایی آنان بهره مند شوند.

فلای تودی پلتفرم آنلاین خرید بلیت هواپیما، قطار و رزرو 
هتل، هم زمان با رونمایی از سایت جدید خود، محصولی 
به نام »کیِ کجُــا« را برای اولین بــار در ایــران معرفی کرده 
است؛ سرویسی که می تواند پروازهای اقتصادی را برای 
کاربران پیدا کند. این سرویس، با تمرکز بر ایجاد شرایط 
ســفر مقرون به صرفــه و در دســترس قرار گرفتــن بلیت 
ارزان هواپیما، برای قشر بیشتری از مسافران ارائه شده 

است.

 کیِ کجُا چیست؟ 
کی کجا یک ســرویس جست وجوی پیشــرفته است که 
امکان خرید ارزان ترین پروازهــای داخلی و خارجی را در 
بازه های زمانی مختلف فراهم می کنــد؛ یک راه حل برای 
کســانی که به دنبال بلیت ارزان هواپیما هستند. با این 

سرویس شما می توانید به تمام پروازهای ارزان سرتاسر 
جهان به صورت یکجا و هم زمان دسترسی داشته باشید.

فلای تــودی بــا شــعار »ارزان تریــن پروازهــا به هــر کجا با 
کی کجا« ایــن محصول را طــوری طراحی کرده کــه روزانه 
بیش از ۱00 میلیون بلیت را بررسی می کند و بلیت ارزان 

هواپیما را در اختیار کاربر قرار می دهد.

 چگونه می توان از کی کجا استفاده کرد؟
حالت های مختلفی برای استفاده از کی کجا وجود دارد. 
شما می توانید فقط با وارد کردن مبدأ )بدون نیاز به ورود 
اطلاعات مرتبط با مقصد و تاریــخ(، ارزان ترین پروازها را 
مشــاهده کنید. در صورتی که مبدأ و مقصد خود را وارد 
کنید، پروازهای ارزان در بازه های زمانی مختلف به شــما 
نمایــش داده می شــود. همچنیــن در صــورت وارد کردن 

مبدأ و تاریخ، این ســرویس بلیت ارزان مقاصد مختلف 
در بازه زمانی مورد نظر شما را ارائه می دهد.

بــرای جســت وجوی دقیق تــر هــم امــکان اســتفاده 
یــا  از فیلترهــای مختلــف ماننــد بلیــت یک طرفــه 
رفت وبرگشــت، کلاس پــروازی، تعیین محــدوده قیمت 
بلیــت، مدت زمــان پــرواز و تفکیــک مقاصــد داخلــی و 

خارجی وجود دارد.

 کی کجــا؛ قابــل دســترس در وب ســایت و 
اپلیکیشن فلای تودی

فلای تودی محصــول کی کجا را بــرای ســهولت در خرید 
بلیت ارزان هواپیما در هر زمان و به هر مقصدی رونمایی 
کــرده اســت. ایــن ســرویس هم اکنــون در وب ســایت و 

اپلیکیشن فلای تودی در دسترس قرار دارد. 

ســرور پارس از خدمات ابری خــود با نام »پارس هاســت« با 
هویت بصری تازه رونمایی کرد. نشست خبری این رونمایی 

با حضور »علی کتابی«، مدیر عملیاتی و »شادی 
بابادی«، مدیــر مارکتینگ این مجموعــه برگزار 

شد.
گفتنی است سرور پارس از سال ۱۳8۳ فعالیت 
خــود را بــا هــدف ارائــه خدمــات وب آغــاز کــرده 
اســت. این شــرکت برای نخســتین  بار در سال 
۱۳۹۱ روی بستر داخلی سرور ارائه داد. در سال 
۱۳۹4 ایــن مجموعه در مواجهه با یک مشــکل 
فنی، برای مدتی نتوانست از دامنه سرور پارس 
اســتفاده کند و در نتیجــه آن »پارس هاســت« 

را راه انــدازی کرد. در ابتدای ســال ۱40۱ مشــکل فنــی دامنه 
سرور پارس رفع شــد. اکنون هاب اصلی این شرکت »سرور 

پارس« معرفی می شود و سایر سایت ها مانند پارس هاست، 
زیرمجموعــه ســرور پارس هســتند و بــا برند جداگانــه خود 
فعالیت می کننــد. علی کتابــی، مدیر عملیاتی 
ســرور پارس در این خصوص کــه در زمان ایجاد 
اختلال در زیرساخت هایی همچون برق، چگونه 
با مشکلات روبه رو می شوند، گفت: »مشکلات 
زیرســاختی باعث شــد ما سیاســت خــود را به 
گونــه ای تنظیم کنیــم کــه در هنگام مشــکلات 

زیرساختی با قطعی کامل روبه رو نشویم.«
کتابــی در ادامــه صحبت هایــش بــا اشــاره بــه 
فیلترینگ گســترده ای که در شــهریورماه سال 
پیش اتفاق افتاد، اظهار داشت: »فیلترینگ برای 
ما هم نقطه مثبت داشت و هم منفی. نقطه مثبت آن این بود 
که برخی از افراد به سرورهای مجازی نیاز پیدا می کردند که 

برای پیشبرد کار خود از آن استفاده کنند و این مسئله برای 
ما سود ملی داشــت. اما از عمده مشــکلاتی که فیلترینگ 
بــه وجــود آورد می تــوان به ایــن اشــاره کرد کــه برای مثــال در 
کوچک ترین به روزرسانی یک افزونه وردپرس ما با مشکلات 
بسیاری مواجه می شدیم.« او در ادامه در خصوص حملات 
ســایبری به ســرور پارس توضیح داد: »در هر مــاه حداقل با 
یک حمله روبه رو هستیم. اما توجه ما بیشــتر روی بزرگی و 
مقیاس حمله است تا تعداد حملات. همچنین گفتنی است 
 ddos حملات سایبری ای که به ما می شود بیشتر از جنس
است؛ به این معنی که ترافیک سنگینی به سمت شبکه ما 
فرستاده می شود تا شبکه را دچار اختلال کند. این حملات 
نیز عمدتاً به دلیل نبود پهنای باند، پیش از اینکه به سرورهای 
ما برسند، خود دچار مشکل می شوند و بسیاری از آنها به این 

دلیل اصلاً مشکلی برای سرورهای ما به وجود نمی آورند.«

بهنازملکی
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

تمامیدستگاههایاجراییمکلفبهتهیهبرنامهتحولدیجیتالشدند

تثبیت نقش سازمان نصر کشور 
در برنامه هفتم توسعه

تمام دستگاه های اجرایی مکلف شدند نسبت 
به تهیه برنامه تحول رقومی )دیجیتال( به همراه 
سازوکارهای تأمین مالی آن منطبق با پیشنهادها 
و توانمندی های اجرایی بخش غیردولتی اقدام 
کرده و آنها را به تصویب هیئت وزیران برسانند.

نمایندگان مجلس روز چهارشــنبه، ۳ آبان و در 
ادامه بررســی گزارش کمیســیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتــم توســعه، بند الحاقــی ۱ مــاده ۱0۷ 
لایحه برنامه را به تصویب رســاندند و براساس 
آن دســتگاه ها را مکلف کردند تا پایان سال اول 
اجرای برنامه هفتم، نسبت به تهیه برنامه تحول 

رقومی )دیجیتال( بخش خود اقدام کنند.
بر اساس بند الحاقی ۱ به منظور ارتقای بهره وری 
و افزایــش ســهم اقتصــاد رقومــی )دیجیتــال(، 
کلیه وزارتخانه ها، سازمان های برنامه و بودجه، 
اداری و اســتخدامی، حفاظت محیط زیست، 
بانــک مرکــزی و معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاست جمهوری کشور مکلف هستند تا پایان 
سال اول اجرای این برنامه، نسبت به تهیه برنامه 
تحول دیجیتال بخش خود و طرح های پیشران 
به همــراه ســازوکارهای تأمین مالــی آن منطبق 
با پیشــنهادها و توانمندی هــای اجرایی بخش 
غیردولتی اقدام کرده و آنها را به تصویب هیئت 

وزیران برسانند.
همچنیــن گــزارش پیشــرفت ایــن بنــد بایــد 
به صورت سالانه به شورای عالی فضای مجازی و 

مجلس ارائه شود.

 نقش نظــام صنفی رایانه ای کشــور در 
تصمیم گیری ها

در تبصره این بند آمده که سازمان نظام صنفی 
رایانــه ای کشــور موظف اســت بــا بهره گیــری از 
حداکثر تــوان کلیه تشــکل های فعــال در حوزه 
فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات نســبت بــه ارائه 
برنامه پیشــنهادی تحــول و ارتقای بهــره وری با 
اســتفاده از فناوری اطلاعات و هوشمندســازی 
هر یک از بخش ها اقدام کرده و آن را به دستگاه 
اجرایی ذی ربط ارائه دهد. دستگاه های اجرایی 
نیز وظیفــه دارنــد در تدویــن برنامه هــای تحول 

رقومی )دیجیتال( خود این طرح های پیشنهادی 
را لحاظ کنند.

همچنین نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
پــس از مخالفــت بــا اصــل بنــد »ح« مــاده ۱0۷ 
لایحه برنامه، این بند را به منظور بررسی مجدد 

به کمیسیون تلفیق ارجاع دادند.
در بند »ح« مــاده ۱0۷ لایحــه آمده بــود که یک 
سال پس از لازم الاجرا شدن این قانون از دریافت 
هرگونه مدرک یا مستند مرتبط با پایگاهای داده 
و اطلاعات پایه کشــور موضوع مــاده )۱0( قانون 
مدیریت داده و اطلاعات ملی به  صورت دستی 
یا الزام به بارگذاری توسط کاربران خودداری کنند. 
متخلف از اجرای این بند مشمول مجازات ماده 

)۹( قانون مذکور می شود.

 پیگیری سازمان نصر کشور نتیجه داد
به گزارش روابط عمومی ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای کشــور، تبصره ایــن الحاقیه که 
اکنون بــا تصویب نماینــدگان مجلس بــه ماده 
۱0۷ برنامه هفتم توسعه افزوده شده، مطالبه ای 
است که در اولین نشست خبرگان صنعت فاوا، 
که با اهتمام رئیس و دبیر کل سازمان نصر کشور 
برگزار شــد، مطــرح شــده بــود و بــا پیگیری های 

صورت گرفته، اکنون به ثمر نشسته است.
براساس این گزارش، ارائه نظرات و پیشنهادات 
کارشناسی از سوی سازمان نصر کشور و خبرگان 
این عرصه، در نهایت متولیان دولت و نمایندگان 
مجلــس را مجاب کرد کــه بایــد در برنامه هفتم 
توسعه برای تحقق »ارتقای بهره وری و افزایش 
ســهم اقتصاد رقومی«، از ظرفیــت و توانمندی 
بخــش خصوصــی بــه بهتریــن شــکل ممکــن 
استفاده کرد. بر همین اساس، در جلسه علنی 
مجلس، این مطالبه بخش خصوصی به عنوان 
بند الحاقی ماده ۱0۷ لایحه برنامه هفتم گنجانده 
شــد تا با تأیید شــورای نگهبان به قانون تبدیل 
شود. در این جلسه نمایندگان با بند الحاقی یک 
بند »ح« ماده ۱0۷ این لایحه با ۱۳8 رأی موافق، 
۳۱ رأی مخالــف و ۱۲ رأی ممتنع از مجموع ۲00 

نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.

روز چهارشنبه، سوم آبان نمایندگان مجلس بند الحاقی ۱ 
ماده ۱0۷ لایحه برنامه را به تصویب رساندند و بر اساس آن 
دستگاه ها را مکلف کردند تا پایان ســال اول اجرای برنامه 
هفتم، نســبت به تهیــه برنامه تحــول رقومــی )دیجیتال( 

بخش خود اقدام کنند.
سید حسن هاشمی، رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای 
کشور در مورد نقش نصر در تصویب این الحاقیه توضیح 
می دهد: »مطالبه قرار گرفتن این الحاقیه در لایحه برنامه 

توسعه از سوی ســازمان نصر مطرح شــد و در 
شــکل گیری آن، حلقــه خبــرگان صنعــت فاوا 
نقــش داشــتند. ما ایــن جمــع را طــی ماه های 
اخیر شــکل دادیم که علاوه بــر برخی اعضای 
شورای مرکزی ســازمان، رؤسای ادوار و جمعی 
از نخبــگان صنعــت فــاوا هــم در آن عضویت 
دارند. همچنین تعامل خوبی با وزارت ارتباطات 
شکل داده ایم و این باور تقویت شده است که 
سازمان نصر به عنوان بزرگ ترین و فراگیرترین 
تشکل بخش خصوصی صنعت فاوا، باید در 

تصمیم ســازی های حوزه فنــاوری اطلاعات کشــور اثرگذار 
باشد.«   وی درباره تلاش های ســازمان نصر برای تصویب 
ایــن الحاقیه می گویــد: »ما در بیســتم تیرماه جلســه اول 
حلقه خبرگان فاوا را برگزار و متــن الحاقیه ماده ۱0۷ برنامه 
هفتم توســعه را مصوب کردیــم. در همان روز، در حاشــیه 
مراسم روز فناوری اطلاعات، آن را به دکتر قالیباف، رئیس 
مجلس که مهمان ویژه مراسم بود ارائه دادیم. من هم در آن 
مراسم طی سخنرانی کوتاهی که داشــتم، این درخواست 
را از دکتر قالیباف مطرح کردم که پیشــنهاد ســازمان نصر 
در لایحه برنامه هفتم توســعه لحاظ شــود. خوشبختانه 
تعامل بسیاری خوبی ایجاد شد و پیشنهاد ما بعد از کمی 
اصلاحــات و اعمال نظر مجلــس که البته حلقــه خبرگان 

هم آن را تأیید کردند، مجدد ارائه شد و خوشبختانه امروز 
بــا رأی نماینــدگان محتــرم مجلــس در جلســه علنــی، به 
تصویب رسید.«   هاشمی اشاره کرد که اولین بار است که 
چنین پیشنهادی از سوی سازمان نصر ارائه و با همراهی 
دولت و مجلس، در برنامه های کلان کشور، از جمله برنامه 
هفتم توســعه لحــاظ می شــود. او ادامــه داد: »با تصویب 
این الحاقیــه، ســازمان نصر به عنــوان نهــاد قانونی بخش 
خصوصی صنــف فاوا کــه مــورد تأییــد و اعتمــاد مجلس 
شورای اسلامی نیز هست، نظرات تخصصی 
و راهبردی خــود را در حوزه تحــول دیجیتال به 
دســتگاه های اجرایی ارائه خواهــد کرد و نقش 
کلیدی بر عهــده خواهد داشــت. اینکه با نظر 
مجلــس، تشــکل بخــش خصوصــی در کنــار 
دولت قرار می گیرد و پیشنهادهای خود را برای 
تدوین برنامه های تحول دیجیتال دستگاه های 
اجرایــی ارائــه می کنــد، یــک اتفــاق کم ســابقه 
در این حــوزه و البتــه بســیار اثرگذار اســت که 
می توانــد تحول آفریــن باشــد. این اعتمــاد به 
بخــش خصوصــی تخصصــی، آن هــم در برنامــه 5ســاله 

توسعه، امیدوارکننده است.« 
 به گفته هاشــمی ســازمان نصر انتظار دارد پس از تبدیل 
شــدن این لایحه به قانــون و ابــلاغ آن، دولــت و مجلس بر 
اجرای آن نظارت دقیق داشته باشند. او می افزاید: »ما این 
توان و ظرفیت را به طور کامل در سازمان نصر داریم که برای 
دستگاه های اجرایی مختلف، برنامه های کاربردی و راهبردی 
تحول دیجیتال را تدوین و پیشنهاد کنیم. اما نکته مهم این 
است که هم دســتگاه های اجرایی با ســازمان نصر تعامل 
خوبی برای تدوین این پیشنهادات و استفاده از آن را داشته 
باشند و مجلس شورای اسلامی و نمایندگان محترم بر روند 

اجرای آن به طور دقیق نظارت کنند.«

یک اتفاق کم سابقه 
تأثیرگذار و تحول آفرین
سیدحسنهاشمی،رئیسسازماننظامصنفیرایانهای

کشورازتلاشخبرگانصنعتفاوابرایتصویببند
الحاقی۱ماده۱۰۷لایحهبرنامهتوسعهمیگوید

NEWSخبر

راضیهمینایی

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

 بر اساس اعلام نمایندگان مجلس روز چهارشنبه، سوم 
آبان تمام دستگاه های اجرایی مکلف شدند نسبت به تهیه 
برنامه تحول رقومی )دیجیتال( به همراه سازوکارهای تأمین 
مالــی آن منطبق با پیشــنهادها و توانمندی هــای اجرایی 
بخــش غیردولتی اقدام کــرده و آنها را بــه تصویب هیئت 
وزیران برسانند. تبصره این الحاقیه، مطالبه ای است که 
توسط رئیس و دبیرکل سازمان نصر کشور مطرح شده بود 
و با پیگیری های صورت گرفته، اکنون به ثمر نشسته است.  
حسین اسلامی، رئیس هیئت مدیره سازمان نظام صنفی 
رایانه ای استان تهران در مورد تصویب این الحاقیه توضیح 
می دهد: »در هیچ کدام از ادوار نظام صنفی رایانه ای، ما نام 
نظام صنفی و کارکردهای آن و استفاده از ظرفیت های آن را 
در برنامه های توسعه شاهد نبودیم. این اولین بار است که 
در دوره ششم نظام صنفی طرح مناسبی آماده شده و به 
نتیجه رسیده است. هم در نظام صنفی رایانه ای کشور و 
هم در نظام صنفی رایانه ای تهران زحمات زیادی برای آماده 
شدن این طرح کشیده شد و پیشنهادات زیادی را در این 
رابطه داشتیم. فعلاً یکی از آن پیشنهادات در صحن علنی 
مجلس به تصویب رسیده و امیدواریم پس از تأیید شورای 

نگهبان اجرایی شود.« 

 تاکید شفاف قانون روی مشورت با بخش 
خصوصی

اسلامی می گوید که این پیشنهاد مبتنی بر قانونی است 
که قبلاً تصویب شده بود و کل دستگاه های اجرایی موظف 
بودند کــه از مشــورت بخــش خصوصی اســتفاده کنند. 
اکنون در این قانون با شــفافیت در خصــوص برنامه های 
توســعه اقتصاد دیجیتال دســتگاه ها و اســتفاده آن ها از 

پیشنهادات نظام صنفی نام برده شده است.
 وی در ادامه می افزاید: »ما در سازمان نظام صنفی رایانه ای 

اســتان تهران متون مختلفی برای این برنامه آمــاده کرده 
بودیم که تنها یکی از آنها توانست به مرحله نهایی برسد. 
البته که در نوشــتن متن مجموعه خبــرگان نظام صنفی 
کشــور کمک کردند. آقای باقری اصل و آقای قائمی تأثیر 
جدی بر نوشتن این متن داشتند. بخش حقوقی و پارلمانی 
نصر کشور و تهران، آقای عرفان محمودی و آقای رمدانی 
نیز بر روند نگارش این متن بسیار تأثیرگذار بودند. حضور 
رئیس مجلس، آقای دکتر قالیباف، در جلسه روز فناوری 
اطلاعات که با کمک آقای قائمی و آقای توانگر محقق شد، 
بسیار مفید بود. به علاوه فراکسیون راهبردی مجلس به 
ریاست آقای میر تاج الدینی و فراکسیون اقتصاد دیجیتال 
به ریاســت رضاخواه، تأثیر زیادی در پیشــرفت این روند 
داشــتند. در واقــع همگی دســت به دســت هــم دادند تا 
این الحاقیه تصویب شود.«   اسلامی باور دارد موقعیت 
نصر مثل همیشه به عنوان بزرگ ترین و فراگیرترین حوزه 
اقتصاد دیجیتال محکم است و محکم تر هم شده است. 
او می گوید: »این سازمان آماده است که خدمات بیشتری 

را به دستگاه های اجرایی ارائه دهد.« 

  استفاده از نظرات بخش خصوصی برای 
تصمیم های جدی

رئیــس هیئت مدیــره نصر تهــران همچنیــن تاکیــد کرد: 
»مطالبه جدی ما این اســت که به جز برنامه های اقتصاد 
دیجیتال تمامی دستگاه ها در خصوص موضوعات مرتبط 
با فــاوا، وقتی کــه نیازمنــد تصمیم گیری جدی هســتند، 
حتمــاً از نظــرات بخــش خصوصــی در طراحــی و قبــل از 
اجرای موضوعات استفاده کنند. کمیسیون های متعدد 
نظام صنفی رایانه ای اســتان تهران و هیئت مدیــره آماده 
هستند تا مشورت های صادقانه به دستگاه های اجرایی 

ارائه دهند.«

 جایگاه نصر با مصوبه 
مجلس محکم تر شد

حسیناسلامی،رئیسهیئتمدیرهسازماننظامصنفی
رایانهایاستانتهرانتاکیدمیکندسازماننصرآمادهاست

کهخدماتبیشتریرابهدستگاههایاجراییارائهدهد

گزارشرگولاتوریازسهماهنخستامسالباتأخیرمنتشرشد
 کاهش مشترکین اینترنت ثابت 

در حوزه کسب وکارها

REPORTگزارش

گزارش ســه مــاه نخســت ســال ۱40۲ ســازمان 
تنظیــم مقــررات و ارتباطــات رادیویــی که پیش 
از این یک بــار در مردادماه منتشــر، اما پس از 
مدت زمان کمــی از ســایت این ســازمان حذف 

شده بود، مجدداً انتشار یافت.
بر اســاس گــزارش فصلنامه آماری شــماره 45، 
مردم بیشــتر تمایــل دارنــد از خدمــات تلفن و 

اینترنت سیار استفاده کنند.
طبــق آمــار ارائه شــده در ایــن گــزارش، تعــداد 
مشــترکین تلفــن همــراه در پایان ســه مــاه اول 
ســال ۱40۲ بــه نســبت بهــار ۱40۱ بــا افزایــش 
4.4۳درصــدی همــراه بــوده و بــه بیــش از ۱4۷ 
میلیون و ۷00 هزار مشــترک رسیده است. این 
در حالی است که تعداد مشترکین تلفن ثابت 
در مدت زمــان مشــابه بــا 0.۳۳ درصــد کاهش 
همراه بوده و به ۲۹ میلیون و ۲45 هزار مشترک 

رسیده است.

 رشــد منفــی ضریــب نفــوذ اینترنــت 
ثابت

آمار مشترکین اینترنت سیار نیز با 8.۱۶ درصد 
افزایــش بــه حــدود ۱05 میلیــون و 8۲4 هــزار 
مشترک رسیده و در زمینه اینترنت ثابت، آمار 
در ســه ماه اول ســال ۱40۲ در مقایســه با ســه 
ماه نخست سال ۱40۱ با کاهش 0.۲۷درصدی 

مواجه بوده است.
طبق گزارش رگولاتــوری، ضریب نفوذ اینترنت 
ســیار با ۷.۳۷ درصد رشــد به ۱۲4.0۲ رسیده و 
ضریب نفوذ اینترنت ثابت با یک درصد رشد 

منفی، عدد ۱۲.۹ را نشان می دهد.
تعــداد اشــتراک های اداری- تجــاری اینترنــت 
ثابــت در بهــار امســال ۱.08 میلیــون اســت؛ 
درحالی کــه این آمار در ســه ماه اول ســال ۱40۱ 
رقــم ۱.۱۲ میلیــون اشــتراک عنــوان شــده بود و 
ایــن موضــوع نشــان از کاهــش مشــترکین این 

بخش دارد.
فنــاوری X-DSL هــم ۷۶درصــد ســهم بــازار 
اینترنــت ثابــت را بــه خــود اختصــاص داده و 
 TD-LTE تعداد کاربران اینترنت کــه از فناوری
اســتفاده می کنند به ۱8 درصد رســیده است. 
شرکت مخابرات 4۹ درصد بازار اینترنت ثابت 
را در اختیــار دارد و ۲۹ درصد دیگــر این بازار به 

دیگر شرکت های FCP مربوط می شود.

 آماری از اینترنت  5G ارائه نشد
بیشترین ســهم بازار مشــترکان تلفن 
همراه را همراه اول با 5۳ درصد در اختیار دارد و 
همچنان به عنوان اپراتور اول بیشترین سهم از 
این بازار را به خود اختصاص داده است. پس از 
آن ایرانسل با 4۳ درصد و رایتل با چهار درصد 

سهم بازار در این حوزه فعالیت می کنند.
همراه اول همچنین در بازار مشترکین اینترنت 
ســیار بــا 5۳.۶5 درصــد بیشــترین ســهم را در 
اختیار دارد. در این بازار سهم ایرانسل 4۲.۶۶ 

درصد و رایتل ۳.۶۹ درصد است.
ایــن گــزارش همچنیــن نشــان می دهد کــه ۹۲ 
درصــد مشــترکان اینترنــت همــراه از اینترنت 
4G و هشــت درصد همچنــان از 3G اســتفاده 
می کنند. با اینکه اپراتورهای همراه از راه اندازی 
اینترنــت 5G در برخی نقاط کشــور خبــر داده 
بودند، اما در این گزارش آماری از مشترکان این 

فناوری ارائه نشده است.
هر کاربــر در بهار امســال به طور متوســط ۱85 
دقیقــه مکالمــه داشــته و ۲۶۲ پیامــک ارســال 
کرده است. در این میان ۶۷ درصد بازار مکالمه 
از آن همراه اول، ۳۱ درصد ایرانسل و دو درصد 
سهم رایتل بود. در حوزه پیامک هم همراه اول 
با 8۲ درصد بیشترین ســهم را داشته و پس از 
آن ایرانســل با ۱5 درصــد و رایتل با ســه درصد 

قرار داشته اند.
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مرضیه محمدزاده، تهیه کننده پادکست »دراما« معتقد است که 
مخاطبان در ایران به محتوای رایگان عادت کرده اند

پادکست 
می تواند کسب وکاری با درآمد بالا باشد

گوش ها را باید شست

تاثیری که صداها روی زندگی زنان دارند
 آیا تاکنون تصور کرده اید که صداهای 
اطــراف مــا چقــدر می تواند در مســیر 
شــغلی و جایــگاه مــا در کســب و کار تاثیــر 
بگذارد؟شــاید ایــن جمله بــرای بســیاری از ما 
عجیب به نظر برسد. اما بی شک برای مادران 
شــاغل ایــن یــک گــزاره  کامــاً آشــنا و ملموس 
است. صدای بچه ها، گریه  نوزادان و صداهایی 
کــه حیــن بــازی راه می اندازنــد بــه طور کلــی با 
فضای شغل و کسب وکار ناهم خوان است. به 
نحوی که اگر در یک محیط کاری جدی، صدای 
بچــه ای به گــوش برســد، کســب و کار جدیت و 
جایگاه خود را از دست می دهد. چندی پیش 
در یکی از مراکز پزشــکی کشــور بــرای چندین 
ســاعت در صــف انتظــار بــودم؛ انتظــار بــرای 
دریافت خدماتی که مخصوص بزرگسالان بود 
و به طور معمول کودکــی در آن فضا رفت وآمد 
 نداشــت. امــا در تمام ایــن مدت صــدای نازک 
نوزادی به گوشــم می خورد. مدتــی برایم با این 
تصور که کودک بیمار است و یا والدینش برای 
اخــذ خدمــات بــه آن مرکــز مراجعــه کرده انــد، 
گذشــت. اما صــدا بیشــتر از حد انتظــار طول 
کشــید. وقتی نوبت به من رسید متوجه شدم 
تکنیسین اصلی خدمات که تخصص مهمی 
هم داشت مادر کودک بود و چندین ساعت را 
در روز بــا فرزنــدش در محیــط کار می گذراند و 

البته مادربزرگ نیز همراه شان بود.

 موقعیت عجیبی بود. اما در زمانبندی 
و خدمت رســانی بــه مراجعیــن خللی 
ایجــاد نمی کــرد و اتفاقاً یکــی از مراکز شــلوغ و 
پرمراجعه  تهران محسوب می شد. اما چه چیز 
فضــا را برای مــن عجیب کــرده بــود؟ تعصب و 
چهارچوب هــای کهنــه ای کــه بــه صــورت 

ناخوداگاه در ذهن من قرار  داشت و البته من در 
ایــن بحــث تنهــا نیســتم. تحقیقــی کــه بــه 
مناســبت روز جهانــی مــادر در ایــام کرونــا در 
شرکت گوگل انجام شده بود، نشان می داد که 
تمامی مادران به دلیل وجود صدای بچه ها در 
اطراف شان تمایل کمتری داشتند که میکروفن 
خود را در زمان جلسات آناین باز و در مباحث 
مشــارکت کنند؛ بســیاری از آنان هــم به دلیل 
وجود صــدای بچه هــا، کمتر شــنیده  و یا کمتر 

جدی گرفته  می شدند.

 گاهــی اوقــات تعصبــات مــا آنچنــان 
بــدون رنگ و بــو در وجــود مــا رخنــه 
می کند که به هیچ وجه متوجه نمی شــویم چه 
عوامــل ســاده ای مــا و یــا همــکاران مــا را از 
پیشــرفت شــغلی دور می کنــد. حضــور یــک 
کودک ۱۶ماهه در کنار مادرش می توانست یک 
اتفــاق کاماً عــادی باشــد، وقتــی گوش های ما 
جور دیگــری بشــنوند و زنــان و کــودکان را جزو 
لاینفک فضــای کار و اقتصــاد ببینیــم. همین 
نــگاه بــه ظاهــر ســاده، می توانــد در لایــه  کان 
شرکت ها و ســازمان ها و سیاســت گذاری آنان 

تحولات عظیمی ایجاد کند.

 اینکه زنــان را با فرزندان شــان ببینیم، 
موجب می شود، تعادل کار و زندگی و 
فرسایشــی نکــردن فضــای کار را نیــز شــاهد 
باشــیم؛ به ســاعات کاری مفید، بیشــتر دقت 
کنیم و از امکاناتی بــرای نگهداری فرزندان، که 
منجر به اســتفاده از پتانســیل فکری و کاری و 
اقتصادی زنان نیز می شــود، بهــره ببریم. برای 
شــناخت تعصبــات بایــد کنــکاش بســیار 

دقیق تری در وجود خودمان داشته باشیم.
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با اینکه ســال های زیادی از اختــراع رادیــو و انقابی که در 
حوزه رســانه پدید آورده می گذرد، اما همچنان این شکل 
از محتوا طرفــداران زیــادی در جهــان دارد؛ به ویــژه پس از 

فراگیری اینترنت و امکانات جدید آن در حوزه 
تولید محتوا و رسانه، رادیو نیز با ایجاد مفهوم 
جدیدی به نام »پادکست« توانست با شکلی 
نوآورانه در این فضای جدید و مرکززدایی شده 
به حیات خود ادامه دهد. امروز پادکست های 
زیادی در حوزه های مختلف در جهان و ایران در 
حال تولید هستند و توانسته اند توجه حجم 

زیادی از مخاطبان را به خود جلب کنند.
»مرضیه محمدزاده« یکــی از تولیدکنندگان 
پادکست در ایران است. او با اینکه در رشته ای 
غیرهنــری تحصیــل کــرده بــود، امــا پــس از 

فارغ التحصیلی به صورت حرفــه ای دوره های کارگردانی و 
تدوین فیلم را گذراند و وارد پروژه هــای هنری تئاتر، فیلم و 
سریال شد. نویســندگی و کارگردانی در کنار برنامه ریزی، 
تدوین و دســتیار کارگردان بودن، او را با فراز  و نشــیب های 
صنعت تولید محتوای ســمعی  و بصری آشــنا کرد. ورود 
محمدزاده به حــوزه تولید محتوا و ســاخت پادکســت از 
ترجمــه و گویندگــی کتاب آغــاز شــد. او در ســال ۱۳۹۸ به 
صــورت جــدی اولیــن پادکســتش را ســاخت و همچنــان 

فعالیت اش در این حوزه ادامه دارد.

ورود شما به حوزه پادکست چگونه آغاز 
شد و در این فضا چه فعالیت هایی داشتید؟

وقتی از سال ۱۳۹۵ با دنیای پادکست آشنا شدم. احساس 
کردم که هم جذابیت زیادی برایم دارد و هم حوزه ای است 
که توانایی هــا و مهارت های مــن می توانــد در این صنعت 
به کار  آید. از ســال ۱۳۹۸ به صــورت جدی تصمیم گرفتم 
پادکست بسازم و اولین پادکستم را با نام »دراما« ساختم. 
دو قسمت منتشر شده بود که اتفاق وحشتناک کرونا از 
راه  رسید و تمامی فعالیت های هنری تقریباً تعطیل شد. 
ایام خانه نشــینی شــاید بــرای اکثر کســب و کارها بســیار 
ناگوار بود اما حوزه پادکست رونق گرفت. زمان و امکانات 
تولید و گوش دادن به پادکســت بســیار مناســب فضای 
خانه نشینی بود و کمترین خطر بیماری را برای افراد ایجاد 

می کرد.
این نکته هم گفتنی است که برای ساخت پادکست ابزار 
پیچیده و گران قیمتی لازم نیســت؛ همچنین استفاده از 
این مدیا، باعث شــد میزان تولیدات بیشتر شود و من به 
صورت هم زمان در چندین پروژه درگیر  شوم. فعالیت من 
در ســاخت و تولید پادکســت به عنوان محقق، تدوینگر، 
کارگــردان و حتــی گوینده بــوده اســت و ایــن فعالیت ها تا 

همین امروز ادامه  دارد.

تولیــدات پادکســت های شــما در چــه 
زمینه هایی است؟

نام اولین پادکست من »دراما« بود که به صورت تخصصی 
به آشــنایی افراد با تاریخ هنر تئاتر و ســبک های مختلف 
آن از زمان پیدایش تا زمان حال می پردازد. این پادکست 
بخش پژوهشی مفصلی دارد که با همکارم »محمدامین 
عندلیبی«، دانشــجوی دکتری تئاتر دانشــگاه تهران این 
محتواها را جمع آوری می کنیم و تاکنون ۲۵ قسمت از آن 
منتشر شده  است. پادکست دوم نیز با عنوان »دایرکتور« 
به تازگی آغاز  شده و در آن به شناخت کارگردانان بزرگ دنیا 
می پردازیم. این دو پادکست را به صورت شخصی پیش 
می برم و در بخش تدویــن و کارگردانــی و پژوهش چندین 

پادکست دیگر فعالیت می کنم.

آیــا می تــوان ســاخت پادکســت را یــک 
کسب وکار در نظر گرفت؟

در گذشــته نه چندان دور ممکن بود کســی باور نکند که 
محتوا می تواند بــا پیوند بازاریابی در ادبیات کســب و کار 

همراه شود اما با حضور گوشی های هوشمند و شبکه های 
مجــازی، بازاریابی محتــوا تبدیل به بازیگر بســیار جدی 
حوزه کســب و کارها شــد و ایــن روزها پادکســت به عنوان 
یکــی از کانال هــای بازاریابــی قــوی در کنــار 
کســب و کارها فعالیت می کند. اما پادکست 
در ایران هنوز به رونق چندانی دســت نیافته 
و اقبــال جهانــی چندیــن  برابــر ایــران اســت. 
دلیل این اقبال هم سبک جدید زندگی افراد 
اســت. ما در ایــن روزهــا زندگی های شــلوغ و 
در حــال رفت وآمــدی داریــم کــه باعث شــده 
زمــان زیــادی از ما هــدر رود؛ محتــوای صوتی 
بدون نیاز به امکانات خاص و حتی استفاده 
از چشــمان مان یــا در دســت گرفتن ابــزاری، 
اطاعــات یــا ســرگرمی هایی بــرای مــا ایجــاد 
می کند. شاید غیرمتمرکز بودن و تنوع عقاید و نگرش ها 
در ساخت پادکست نیز دلیل دیگری برای جذابیت این 
محتوا باشد. بازار ایران، چه در حوزه  تولید محتوا و چه در 
حوزه  جذب مخاطب، بســیار بکر است و جای پیشرفت 

زیادی دارد.

از  منظــور 
مخاطب کم چیست و 
چرا هنــوز بازار ایــران در 
ایــن حــوزه بکــر مانــده 

است؟
ما در ایران تقریبــاً یک میلیون 
نفر مخاطب جدی پادکســت 
داریم که این عدد بســیار کمی 
است و نشان دهنده  این است 
که هنــوز چرخه  اقتصــادی این 
صنعت مســیر خــود را نیافته 
اســت. مخاطبیــن ایرانــی بــه 
صــورت کلــی بــه محتواهــای 
رایگان بیشــتر عــادت کرده اند 
و پرداخــت هزینــه اشــتراک یا 
دونیت کردن برایشان مشکل 
اســت؛ همیــن باعث می شــود 
پادکســترها آینــده  درآمــدی 
روشنی برای کار خودشان تصور 

نکنند و برخی کارشــان را رهــا کنند و همیــن اتفاق باعث 
بی اعتمادی مخاطب می شود . این چرخه معیوب باعث 
می شــود ســرعت رشــد بازار کمتر شــود. اگر این فرهنگ 

تغییر کند، سرعت رشد این بازار بیشتر خواهد شد.

در مســیر ســاخت یــک پادکســت چه 
عواملی می توانند نوآورانه تلقی شوند؟

خود مقوله پادکست در ایران و دنیا بسیار جدید است. در 
دنیا از سال ۲۰۰۰ به صورت جدی صنعت پادکست شکل 
گرفت و در ایران حدود یک دهه است که مخاطبان با این 
مفهوم آشنا شده اند. به نظرم انتخاب موضوع و اشتراک 
اطاعات بکر و ارزشمند و معتبر، می تواند نوآوری اصلی 

هر پادکستی باشد. 

پادکست ها از چه مدل هایی می توانند 
برای کسب درآمد استفاده کنند؟

اولین و ساده ترین روش، ساخت پادکست های سفارشی 
برای مجموعه هاست که مانند هر پروژه ای بودجه خاصی 
برای آن در نظر می گیرند و برای تولید آن با همان بودجه کار 
را پیش می برند. روش دوم که روش پادکستر های مستقل 
و شخصی اســت، درآمدزایی بر اســاس ایجاد مخاطب و 
شنیده شدن است. در دنیا سایت های زیادی هستند که 
به ازای هر یک بار شــنیده شــدن، به آن پادکست مبلغی 
را پرداخــت می کننــد که متأســفانه چنیــن امکانــی برای 
پادکســتر های ایــران وجــود نــدارد. در ایران مرســوم ترین 

راه، جذب اسپانســر اســت که می توانــد برای بســیاری از 
پادکســت ها مفید باشــد و از آنجا که محتوای پادکست 
دوام بیشــتری دارد می توانــد بــرای کســب و کارها نیز یک 
تبلیغ ســرمایه ای باشــد و محدود به یک زمــان یا کمپین 
خاص نباشــد. برخــی از پادکســت ها می تواننــد از همان 
ابتدا اسپانسر جذب کنند. اما مشکل این روش این است 
که اغلب باید تا رسیدن به مقدار بالای دانلود و مخاطب، 
پادکست را بدون درآمد خاصی ادامه داد و در بسیاری از 
موارد ایــن اتفاق برای تولیدکنندگان پادکســت ســخت و 
طاقت فرساست. روش دیگر نیز دونیت مخاطبان است 
که افراد با میل شخصی مبلغی را به تولیدکننده پادکست 
پرداخت می کنند. این مبلغ شاید بسیار اندک باشد ولی 
وقتی جمع می شــود می تواند تولیدکننده پادکست را به 
کار متمرکز و جدی پایبند کند و همین باعث تحول کیفیت 

کارها می شود.

چــه شــاخص هایی را می تــوان بــرای 
موفقیت یک پادکست در نظر گرفت و چه عواملی 
می تواند به یک پادکست برای رسیدن به موفقیت 

کمک کند؟
موفقیــت در پادکســت های 
حوزه هــای متفــاوت، تعاریــف 
مختلفــی دارد؛ مثــاً برخــی از 
پادکست ها تخصصی هستند 
و شــاید ضریــب نفــوذ در افراد 
موفقیــت  برایشــان  خــاص 
محســوب شــود، امــا برخــی 
محتــوای عــام دارنــد و تعــداد 
شــنونده بــرای آنــان موفقیــت 
اســت. اما اگر بخواهــم یک راز 
برای موفــق شــدن در تولید هر 
پادکســت بگویم این راز تنها و 
تنهــا اســتمرار و نظــم در تولید 
محتواســت. نوســان تولیــد 
محتــوا ضربــه  مهلکــی بــه این 

کسب وکار می زند.

 چــه امکاناتی بــرای پادکســتر 
شدن لازم است؟

خوشبختانه این صنعت نیازمند امکانات بســیار زیاد و 
گرانی نیست و گرانبهاترین ابزار، مفهوم و نگرشی است 
که تولیدکننده به مخاطب ارائه می دهد؛ می توان با کمترین 
امکانــات به تولیــد پادکســت پرداخــت. به نســبت همه  
حوزه های تولید محتوای سمعی  و بصری، پادکست فقط 
به عزم شــخصی، اطاعات کافــی پیرامون موضــوع، یک 

میکروفن و لپ تاپ و همچنین استمرار نیاز دارد.

چه چشم اندازی برای کسب وکار تولید 
پادکست پیش بینی می کنید؟

به شخصه دوست دارم این صنعت رشــد کند و هم زمان 
که پادکســت های خودم را پیش  می برم سعی می کنم در 
فرآیند تولید و تدوین محتوا، همکارانــم را نیز راهنمایی و 
بین افــراد مختلف شبکه ســازی کنم تا این تیم هــا زیاد تر 
و تأثیرگذار باشــند. آرزو دارم پادکستر بودن به عنوان یک 
شغل شناخته شود و افراد بتوانند با خیال راحت محتوای 

جذاب و مفید تولید کنند.

چه محدودیت هایی برای رسیدن به این 
چشم انداز پیش بینی می کنید؟

ما از داخل و خارج از کشور با محدودیت مواجه هستیم. 
از داخل با مشــکل اینترنــت و محدودیت هــای اینترنت 
دست و پنجه نرم  می کنیم و از خارج نیز با مسئله تحریم ها 
مواجه هستیم؛ این مشکات واقعاً کار را برای ما سخت 

می کند.

INTRODUCTIONمعرفی

 معرفی سوفیا آموروسو، 
کارآفرین زن خودساخته

کسب وکار کوچکی که 
میلیون دلاری شد

 یکــی از زنــان فعــال در حــوزه 
کسب و کار که چندین سال اخیر 
به عنوان کارآفرینی خود ساخته در دنیا 
مطرح شده ، »سوفیا آموروسو« است. او 
در۲۰ آوریــل ۱۹۸4 در ســن دیگــوی 
کالیفرنیا به دنیا آمده است. او تک فرزند 
بود و در حومه شهر بزرگ شد. چندین بار 
می خواســت از خانه فرار کند چــون پدر و 
مــادرش بــا هــم اختــاف داشتند.ســوفیا 
نوجوانــی پر تنشــی داشــت تــا  پزشــکان 
تشخیص دادند که افسردگی و اختال کم 

توجهی و بیش فعالی )ADHD(دارد.

 آموروســو در جوانی همیشــه در 
حــال کــوچ بــود و خانــه دائــم 
نداشــت؛ گاهی کار می کــرد و گاهی حتی 
دســت به دزدی مــی زد. در ســال ۲۰۰۳ در 
حــال دزدی از یک مغازه، دســتگیر شــد و 
پــس از آن تصمیــم گرفــت دزدی را کنــار 
بگذارد.  سوفیا در سانفرانسیسکو بود که 
متوجه وجود یک ضایعه در بدنش شد و 
برای اینکه بتواند از بیمه استفاده کند به 
عنوان نگهبان لابی آکادمی دانشگاه هنر 
مشغول به کار شد. این شغل زندگی او را 
تغییر داد چون می توانســت هم گاهی از 
آموزش هــای دانشــگاه بهــره ببــرد و هم با 
دانشجویان هنر آشنا شود. در همان روزها 
 ebay وقتی ۲۲ ساله بود تصمیم گرفت در
یک فروشگاه لوازم قدیمی راه اندازی کند. 
ســوفیا با مهارت هایی کــه آموخته بــود از 
محصــولات عکــس می گرفــت و معرفــی 
می کــرد؛ او ایــن شــغل را جــدی گرفــت و 
کسب وکاری که از یک اتاق کوچک شروع 
شــده بود به طور قابل توجهی رشــد کرد و 
پــس از ۶ ســال بــه یــک تجــارت بــا درآمد 

سالانه ۱ میلیون دلار تبدیل شد. 

 کســب وکار ســوفیا به رشد خود 
ادامــه داد تــا اینکــه او تصمیــم 
گرفــت کار را متوقــف و کســب و کار بعدی 
خــود را کــه یــک فروشــگاه مــد زنانــه بــود 
راه اندازی کند.  ارزش این کسب وکار جدید 
در سال ۲۰۰۸ تقریباً به ۲۳ میلیون دلار در 
سال رسید. در سال ۲۰۱۱ نیویورک تایمز او 
را »سیندرلای فناوری« نامید. فوریه ۲۰۱7، 
گروه Boohoo Nasty Gal کسب و کارش 
را به قیمت ۲۰ میلیون دلار خریداری کرد. 
این کارآفرین شــرکت بعدی خــود را که به 
آمــوزش و تولید محتوای کســب و کار برای 

زنان می پرداخت راه اندازی کرده است.

 از سال ۲۰۰۰ به صورت 
جدی صنعت پادکست 

شکل گرفت و در 
ایران حدود یک دهه 

است که مخاطبان 
با این مفهوم آشنا 
شده اند. به نظرم 
انتخاب موضوع و 

اشتراک اطلاعات بکر 
و ارزشمند و معتبر، 

می تواند نوآوری اصلی 
هر پادکستی باشد

فاطمه 
طالبی پور  

Fatima.pour
@gmail.com
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داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

با توجه به اینکه اتاق بازرگانی تهران از نهادهای 
قدیمــی حــوزه کســب وکار اســت و بیشــتر در 
فضاهــای ســنتی تر فعالیــت داشــته، در حــال 
حاضــر نســبت آن بــا اقتصــاد دیجیتــال بــه 
چه شــکل اســت و دلیــل تغییــر نام کمیســیون 
»اقتصــاد دیجیتــال« بــه »تحــول، نــوآوری و 

بهره وری« چیست؟ 
ایــن کمیســیون در دوره پیــش بــه عنــوان کمیســیون 

اقتصــاد نــوآوری فعــال بود و بیشــتر بــه اســتارتاپ ها و 
شرکت های نوآور در حوزه فناوری اطاعات و ارتباطات 
و اقتصــاد دیجیتــال می پرداخــت. در حــال حاضــر بــا 
ایــن تغییر نــام بــه نحــوی مأموریــت جدیدی بــرای این 
کمیسیون تعریف شده و آن این است که در بخش های 
مختلــف صنعــت چگونــه می تــوان با تحــول و نــوآوری 
موجــب افزایش بهره وری شــد. فضــای اتاق بــه صورت 
ســنتی بــه نحــوی بــود کــه بیشــتر بــا کســب وکارهای 

قدیمــی و ریشــه دار تر کار می کــرد. امــا از دوره قبــل کــه 
دوســتانی مانند شــهاب جوانمــردی، فرزیــن فردیس و 
افشین کاهی به هیئت نمایندگان اضافه شدند و این 
کمیســیون تاســیس شــد، روی فضای فکری و فعالیت 

اتاق و کمیسیون های آن تاثیر گذاشت. 

چه موضوعاتــی از حوزه فنــاوری و نــوآوری مورد 
توجه این کمیسیون قرار دارد؟

 مازیار نوربخش درباره 
نمایشگاه جیتکس مطرح 

کرد

متاسفانه بسیار 
عقب هستیم

اخیــراً در دبــی جیتکــس برگــزار شــد و 
اســتقبال کســب وکارهای ایرانــی از ایــن 
نمایشگاه به نسبت گذشته بیشتر شده 
بود؛ مازیــار نوربخش، رئیس کمیســیون 
تحــول، نــوآوری و بهــره وری اتــاق بازرگانی 
تهــران دربــاره ایــن رویــداد و موضــوع 
جــذب ســرمایه خارجــی و صــادرات برای 
کســب وکارهای داخلی و چالش های این 
مســیر می گوید: »هر بار کــه به جیتکس 
می رویــم از یــک ســو از دیــدن ایــن همــه 
پیشــرفت و نــوآوری کــه در حــوزه فنــاوری 
اتفاق می افتــد لذت می بریم اما از ســویی 
دیگر غبطــه می خوریم کــه چرا کشــور ما 
با این همــه امکانات و نیــروی متخصص 
و ســرمایه ای کــه وجــود دارد عقــب افتاده 
اســت. اســتفاده ای کــه فعــالان ایرانــی 
می تواننــد از این فضا داشــته باشــند این 
اســت کــه بــا فناوری هــای روز دنیــا آشــنا 
می شــوند و می تواننــد در آن بســتر اقدام 
به ایجــاد همکاری هایی تجــاری کنند. در 
بحث صادرات ما به هر نحوی که بتوانیم 
صــادرات خدمــت و یــا محصــول داشــته 

باشیم به نفع کسب وکارهای ما است.«
او تاکید می کند: »تجربه این ســی، چهل 
ســال اخیر نشــان داده که داشــتن درآمد 
ارزی امنیت و ثروت خوبی را برای شرکت ها 
بــه ارمغــان مــی آورد. اگــر بتوانیــم بــا آن 
اســتانداردهایی کــه در بازارهــای جهانــی 
وجود دارد، محصولات و خدمــات خود را 
عرضه کنیم قطعــاً نتایج خوبی بــه همراه 

خواهد داشت.  
مازیــار نوربخــش دربــاره چالش هــای این 
مسیر توضیح می دهد: »محدودیت هایی 
که برای ایرانی بودن وجــود دارد، همچنان 
از چالش هایی است که افراد با آن مواجه 
هستند و این چالش ها باعث می شود که 
پای واسطه ها به میان بیاید و ریسک ها و 

مسائل خاص خودش را ایجاد کند.«
او خاطرنشــان می کنــد: »در جیتکــس 
موضوع یا فناوری ای وجود نداشــت که به 
آن پرداخته نشــده باشــد و تقریباً این کار 
به بهترین شکل انجام شده بود. واقعیت 
این است که این رویداد این قدر از ما فاصله 
گرفته و جلو افتاده است که اگر ما بخواهیم 
در کشور نمایشگاهی مانند الکامپ با آن 
ســطح از کیفیت برگــزار کنیم، به ســال ها 
ســرمایه گذاری و برنامه ریزی نیاز اســت و 

متاسفانه بسیار عقب هستیم.«

POINT OF VIEWدیدگاه

دیجیتال راه خود را باز می کنند شرکت های فعال در اقتصاد 
مازیار نوربخش، رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران در این 

گفت وگو از اقدامات، برنامه ها و دغدغه های این تشکل در حوزه اقتصاد دیجیتال می گوید
از اتاق بازرگانی تهران به عنوان یکی از قدیمی ترین تشکل های مدنی ایران نام می برند که به عنوان نماینده بخش خصوصی طی این سال ها در تلاش بوده بتواند مسائل و مشکلات مرتبط با 
این بخش را حل کند. هسته اولیه این تشکل شامل بازرگانان می شد که در ادامه و با رشد و توسعه سایر بخش های اقتصادی مانند صنعت و معدن، فعالان این حوزه ها نیز به جمع اعضای 
اتاق بازرگانی پیوستند. در چند سال اخیر، با رشد شرکت های نوآور و فعال در حوزه دیجیتال، اتاق متوجه اهمیت این فعالیت ها شد و یکی از تحول های قابل توجه در چند سال گذشته این 

مجموعه را می توان تشکیل کمیسیون »اقتصاد دیجیتال« که در دوره جدید با نام »تحول، نوآوری و بهره وری« به فعالیت خود ادامه داد. شاید بتوان اتاق بازرگانی تهران را محل مناسبی 
دانست که در آن یک ارتباط راهبردی بین شرکت های بزرگ و متقدم و شرکت های استارتاپی و دانش بنیان شکل بگیرد تا از این طریق شاهد ایجاد تحول در بخش های مختلف اقتصاد 

کشور باشیم. در ادامه گفت وگوی کارنگ با مازیار نوربخش، رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران را می خوانید که در آن به دغدغه های این کمیسیون در دوره ای که 
تازه شروع شده، پرداخته است. 

I N T E R V I E W

   عکس:  نسیم اعتمادی



در ایــن کمیســیون مــا عــاوه بــر موضوعــات اقتصــاد 
دانش بنیــان، کســب وکارهای نــوآور و تحــول دیجیتــال، 
موضوعاتــی نظیــر بهــره وری، هوشمندســازی و انقــاب 
صنعتی نســل چهارم به ویژه در حوزه آی سی تی را هم در 
دستور کار داریم. برای حل مسائل شش گام طراحی شده 
است؛ گام اول شناســایی و احصای مشــکات است. در 
گام دوم بحث درک مشکل و ریشه یابی آن مطرح و تبعات 
مسئله در گذشته و آینده بررسی می شود. در گام بعد به 
دنبال اجماع و اعام مواضع ذی نفعان مختلف هســتیم 
چرا کــه برخی از مســائل میــان ذی نفعان بــا اختاف نظر 
همراه اســت و توقعــات متنوعی برای حــل آن وجود دارد. 
مــا باید بتوانیــم به یــک اجمــاع در میان فعــالان مختلف 

برســیم کــه گاهــی رســیدن بــه آن پیچیــده 
اســت. بعضی اوقات حتی با تعارض منافع 
ذی نفعان مختلف مواجه می شویم. در گام 
چهارم تهیه ســند سیاســتی و ارائــه راهکار 
را پیــش می گیریــم. گام بعد اصاح ســند و 
طراحی برنامه اســت. گام نهایــی نیز اجرای 
این سند سیاستی و حصول نتایج مورد نظر 
اســت به این معنا که آنقدر پیگیــری انجام 
می شــود تا نتیجــه مطلــوب حاصل شــده و 
تثبیت و اباغ شــود که ایــن بخش می تواند 

مرتبط با مجلس یا دولت باشد. 

آیا اتاق آماری از سهم اقتصاد دیجیتال از اقتصاد 
کل کشور دارد؟

ایــن آمــار را در ســطح اعضــای اتــاق داریــم. در واقــع از 
اطاعاتی کــه اتاق برای صدور کارت و عضویت شــرکت ها 
دریافــت می کنــد می توان مشــخص کــرد که چه ســهمی 
از ایــن فعالیت هــا مرتبــط بــا شــرکت های حــوزه اقتصــاد 
دیجیتال اســت و این کســب وکارها چه درصدی از تولید 
ناخالص داخلی را تشکیل می دهند. در حال حاضر آماری 
که از سمت وزارت ارتباطات اعام شده چیزی حدود ۶ الی 

7 درصد است. 

این چشم انداز مطرح شده که اقتصاد دیجیتال تا 
سال ۱۴۰۶ به سهمی ۱۵ درصدی از تولید ناخالص 
داخلــی دســت پیدا کنــد، با توجــه به شــرایطی که 
در آن قــرار داریــم، ایــن چشــم انداز را چــه انــدازه 

واقع گرایانه می دانید؟
اکثــر شــرکت های مطــرح و بزرگــی کــه در حــوزه اقتصــاد 
دیجیتــال فعالیت می کنند عضو اتاق هســتند و به نوعی 
اتــاق تشــکلی اســت کــه در جریــان عملکــرد و مســائل 
شــرکت ها قرار می گیــرد. در اتاق هم چنین چشــم اندازی 
وجود دارد اما در پاســخ به این ســؤال که تا چــه اندازه این 
چشم انداز قابل دستیابی اســت باید بگویم که این اتفاق 
حتماً خواهد افتاد اما آنچه که مهم اســت زمان رســیدن 
به آن است. درست است که نســبت به گذشته فعالیت 
شــرکت ها ســخت تر شــده و مســائل و مشــکات هر روز 
بیشتر می شــود و ما با تصمیمات خلق الساعه و ناگهانی 
مواجه می شویم اما شرکت های فعال در اقتصاد دیجیتال 
راه خود را باز می کنند. در حال حاضر ما شرکت های بزرگ 
و موفقی داریم که شــاید روزی بنیان گــذاران آنها هم فکر 
نمی کردند که به این نقطه برســند. تاثیری کــه فناوری در 
زندگی مردم به ویژه نســل جوان گذاشــته به نحوی است 
که دیگر به شــرایط قبل باز نخواهیم گشــت. دیگر امکان 
نــدارد که مردم بــه جــای تاکســی های اینترنتــی بخواهند 
از سیســتم های قدیمــی ماننــد آژانس هــا و ... اســتفاده 
کننــد. بنابرایــن بــا وجــود همــه مشــکاتی کــه هســت، 
اقتصــاد دیجیتال مســیر خــودش را مــی رود. اما مســئله 
این اســت که چه انــدازه زمان خواهــد برد تا مــا بخواهیم 
به چشــم اندازهای در نظر گرفته شــده برســیم؟ با شرایط 
فعلی که در کشــور شــاهد هســتیم این روند کندتر شــده 
اســت. ما همیشــه شــعار رفع موانــع تولید و کســب وکار 

شرکت ها را داریم اما متأسفانه به صورت جدی برای حل 
این مشکات اقدام نمی شود.

در ســال گذشــته در پــی قطعــی اینترنــت، اتــاق 
بازرگانی با توجه به خســارت هایی که این اتفاق به 
کســب وکارها وارد می کرد به این موضــوع واکنش 
نشــان داد؛ در آن زمان آمارهایی هــم در این زمینه 
منتشــر شــد؛ در حــال حاضــر همچنــان یکــی از 
دغدغه هــای مهــم کســب وکارهای حــوزه فنــاوری 
اطلاعات موضــوع زیرســاخت  و اختــلال اینترنت 
اســت؛ آیا آمــاری درباره میزان خســارات ناشــی از 

اختلال اینترنت برای کسب وکارها وجود دارد؟
تا آنجا که من اطاع دارم کار آماری توسط اتاق در 
این خصوص انجام نشده است. در سال گذشته 
نیز یکی از تشــکل ها گزارشــی آماده کرده بود که 
در حضور وزیر ارتباطات هم ارائه شد. به صورت 
کلی چالش های حــوزه اینترنــت را می توان در دو 
گروه قرار داد؛ یکی بحث کیفیــت و ثبات ارتباط 
اینترنــت اســت؛ در ایــن خصــوص اخیــراً وزیــر 
ارتباطات اعام کرده که اوضاع حدود ۳۰ درصد 
بهتر شده است. موضوع دیگر مسئله فیلترینگ 
و نیازهایی مانند دسترسی به گوگل پلی، یوتیوب، 
اینســتاگرام و ... اســت. درباره کیفیــت اینترنت 
می دانم که وزارت ارتباطات در حــال تاش برای بهبود آن 
است و حتماً اوضاع بهتر خواهد شــد. اما در مورد بحث 
فیلترینگ مســئله خیلی پیچیده اســت. برای مثال وزیر 
ارتباطات هم موافق رفــع فیلتر پلتفرمــی مانند گوگل پلی 
بــود، امــا می بینیم کــه موفق بــه رفع فیلتــر آن نمی شــود. 
اگرچــه اندازه گیری خســارت شــرکت ها در ایــن زمینه کار 
دشواری است اما مشکلی که به واسطه مسائل اینترنت 
دامن گیــر شــرکت ها شــده بــدون آمــار هــم واضــح اســت 
اما واقعیت این اســت که متاســفانه کــم یا زیــاد آمار این 
خسارت ها تاثیری در تصمیم گیری افراد مؤثر در حاکمیت 

در این حوزه ندارد. 

در زمینــه خــأ وجــود اتحادیــه کســب وکارهای 
اینترنتی اتــاق بازرگانی چه اقداماتــی انجام داده و 

چه برنامه هایی دارد؟
ما در جلسه گذشته به این موضوع پرداختیم و از اعضای 
قبلی اتحادیه دعوت و با آنها درباره مســائل مرتبط با این 
موضوع صحبت کردیم. همان طور که می دانید انتخابات 
اتحادیه برگزار نشــده و رئیســی بــرای آن تعیین شــده که 
توســط اعضا انتخاب نشــده و انتصابی اســت. ما در این 
راســتا نامه ای خدمــت آقــای شــاه میرزایی معــاون وزارت  
صمت فرستادیم و دغدغه این دوســتان را مطرح کردیم. 
تا امــروز هنوز جوابی از ایشــان دریافت نکردیــم، با اینکه 
حدود دو هفته از ارســال این نامه می گذرد. ما پیشــنهاد 
کردیم که انتخابات اتحادیه در اســرع وقت برگزار شــود و 
خود اعضــای اتحادیه بیاینــد و هیئت مدیــره و رئیس  آن 
را انتخــاب کنند. به نظر می رســد آقــای شــاه میرزایی این 
نظر را دارنــد که اتحادیه به دو شــاخه تقســیم شــود. این 
دســت مســائل را بعد از تشــکیل اتحادیه و پس از انجام 
مطالعــه و کارهــای کارشناســی نیــز می تــوان انجــام داد. 
معمولاً در تشکل ها می توان کارهایی را به صورت کارگروه 
و تقســیم های داخلی پیش برد. در صورت مساعد بودن 
نتیجــه می توان بــه ســمت ایجــاد دو اتحادیه جــدا از هم 
رفت؛ اما لزومی ندارد اتحادیه برای انجام چنین تصمیمی 
منحل شود. به هر حال در اتاق مســائل اعضا را به همراه 
پیشــنهادهای خود مطرح کرده ایم و پیگیر هستیم که به 

جواب برسیم. 

یکی از اصلی ترین دغدغه های کسب وکارها به ویژه 
بخــش اســتارتاپی و شــرکت های نوآورانــه موضوع 
جذب ســرمایه اســت کــه اخیــراً در کشــور اوضاع 

خوبی ندارد؛ شما در این زمینه فضا را به چه شکل 
می بینید و اتــاق بازرگانی در این چالــش به ویژه در 
زمینه جذب ســرمایه خارجی چه نقشی می تواند 

ایفا کند؟
قطعاً مهم ترین جایی که در زمینه جذب سرمایه خارجی 
به دلیــل ارتباطــات فعالــی کــه در حوزه بیــن المللــی دارد 
می توانــد نقش داشــته باشــد، اتــاق بازرگانی اســت. اتاق 
می تواند سرمایه گذاران را شناسایی کند و موجب آشنایی 
 B2B   آنها با کسب وکارهای داخلی و برگزاری نشست های
شــود. اما متأســفانه بــا توجــه بــه اتفاق هایی کــه در چند 
سال اخیر افتاده، شــرایط به نحوی سخت شده که حتی 
ســرمایه گذاران داخلــی هــم دیگــر جرئت ســرمایه گذاری 
بلندمــدت ندارنــد. در گفت وگــو بــا ســرمایه گذاران و 
همچنین صاحبان کســب وکارها می شــنویم که به دنبال 
ســرمایه گذاری کوتــاه مــدت و زودبازده هســتند، چــرا که 
خیلی نگاه روشــنی نســبت بــه آینده وجــود نــدارد. از آن 
ســمت ســرمایه گذاری در حوزه اســتارتاپ ها همیشــه به 
شــکل درازمدت بوده، بــه همین دلیــل فضایی کــه ایجاد 
شــده جذب ســرمایه برای این بخش را به حداقل رسانده 
و شــاهد هســتیم کــه رشــد اســتارتاپ ها خیلی کم شــده 
است. دلیل این مسئله هم مشخص است. نبود امنیت 
ســرمایه گذاری و ایجاد فضای امنیتی و مشــکاتی که در 
آن برای افــراد ایجــاد می شــود در ایــن زمینه مؤثر اســت. 
موضوع بازدهــی و اینکه برخــی کارهای کوتاه مــدت بازده 
بالاتــری دارند هم از دیگــر عوامل این اتفاق اســت. اینکه 
ما برنامه مشــخص بلندمدت نداریم و بــا تغییر دولت ها 

بسیاری از تصمیم های اساسی 
که گرفته شده بوده کنار گذاشته 
می شود از دیگر عوامل مؤثر در 

این زمینه است.  

آیا آمــاری از میــزان ورود 
ســرمایه خارجی در حال 

حاضر وجود دارد؟
در حــال حاضــر حضــور ذهــن 
ندارم اما مطمئن هستم بسیار 
کم و ناچیــز اســت. وقتی بحث 
ســرمایه گذاری خارجــی مطــرح 
می شــود بحث هــای مرتبــط بــا 

FATF و قوانین بین المللی نیز مطرح می شود. چند سالی 
است که در این زمینه هم چالش هایی وجود دارد و دچار 

مشکل هستیم. 

موضــوع FATF چــه انــدازه می توانــد بــازی جــذب 
ســرمایه خارجی را برای شــرکت های داخلی تغییر 

دهد؟
یــم و  بــا بحث هــای تحر یک ســری مســائل مرتبــط 
ریسک هایی است که برای سرمایه گذار به وجود می آورد 
اما برخی از کشورها هستند که خیلی با کشورهای غربی 
بــه ویــژه آمریــکا همــکاری ندارنــد و حاضــر هســتند کــه 
درکشور ما سرمایه گذاری کنند؛ برای این کشورها بیشتر 
بحــث FATF  مطرح اســت تا به دلیــل ســرمایه گذاری در 
ایــران، ســرمایه گذاری آنهــا در کشــورهای دیگــر بــه خطر 

نیفتد. 
در حال حاضر چندین سال است که این سردرگمی ایجاد 
شــده اســت؛ از بخش هایــی از حاکمیــت هم می شــنویم 
که ایــن موضــوع باید حــل شــود اما انــگار کــه ایــن کار در 
یک حالــت رودربایســتی قــرار گرفته، بــا اینکــه می دانیم 
این مســئله ای اســت که به هر حال بایــد آن را حل کنیم. 
همیشــه در موضوعاتــی ماننــد تحریم هــا و بحث هایــی 
این چنینــی افــرادی منتفــع می شــوند و آن عــده معمولاً 
نمی گذارند که کار درســت پیش برود. من فکر می کنم که 
این موضوع هم از همان دســته اســت. به هر حال یکی از 

مهم ترین موانع در حال حاضر همین موضوع است. 

حضــور شــرکت های اســتارتاپی در بــازار ســرمایه 
یکی از دغدغه های اتاق در دوره پیشــین بود که در 
نهایت تپسی موفق شد وارد این فضا شود؛ در این 
دوره برای ورود دیگر اســتارتاپ ها به بازار ســرمایه 

چه اقداماتی در دست انجام است؟
در محیط استارتاپی، ســودآوری سالانه شــرکت ها مانند 
شرکت های سنتی نیست و دارایی یک استارتاپ ارزشی 
است که دارد و باید بتواند آن را جایی نقد کند؛ مهم ترین 
جایی که می تواند این اتفاق را رقم بزند بازار بورس است. 
فضــای بــورس مــا هنــوز ســنتی اســت و بــا درک فضاها و 
فعالیــت های نــوآور فاصلــه دارد. کســب وکارهای دیگری  
مانند دیجی کالا نیز در این فضا هســتند که برای ورود به 

بورس تاش می کنند. 
برنامه آنها نیز این اســت که موانع ورود این شــرکت ها به 
بازار ســرمایه برطــرف و ســهام  آنها در بــورس کشــور ارائه 
شــود. در حــال حاضــر موضــوع دیگری نیــز مطرح شــده 
کــه مــا نیــز در کمیســیون پیگیــرش هســتیم و آن ایجــاد 
بــورس تخصصــی شــرکت های دانش بنیــان اســت. مدل 
ارزش گذاری، خرید سهام این شرکت ها و عاقه مندان به 
ســرمایه گذاری در این بخش از اقتصاد با ســایر بخش ها 
متفاوت است؛ به همین دلیل شاید لازم باشد بورس محل 
عرضه ســهام این شــرکت ها نیــز مختصــات و ویژگی های 
مناســب این فضا را داشته باشــد. تا جایی که اطاع دارم 
این موضــوع در برنامه هفتم هم آورده شــده اســت. آقای 
باقری اصل، معاون وزیر ارتباطات و آقای توانگر، نماینده 
مجلــس نیــز طــی صحبت هایــی کــه بــا آنهــا در حاشــیه 
الکامپ داشــتم به ایجاد چنین 
فضایــی بــاور دارنــد و پیگیــر آن 

هستند.

یکــی از مهم تریــن چالش هایــی 
کــه فضــای فنــاوری کشــور در 
به ویــژه  مختلــف  حوزه هــای 
فنــاوری اطلاعــات بــا آن روبــه رو 
مهاجــرت  مســئله  اســت، 
نیروهــای متخصــص اســت. آیا 
اتاق بازرگانی بــرای مواجه با این 
چالش، نقشــی برای خــود قائل 

است و برنامه ای دارد؟
هر یک نفری که از این اکوسیســتم، صنعت و کشور جدا 
می شود واقعاً دردناک اســت. گذشته از آن سرمایه ای که 
صرف می شــود تا فرد بــه یک جایگاهــی برســد و توانمند 
شــود و بعد خیلی راحــت در اختیار یک کشــور دیگر قرار 
بگیرد، مسائل انســانی و احساسی این موضوع هم قابل 
توجه و غم انگیز است. قطعاً اتاق می تواند در این موضوع 
نقــش داشــته باشــد؛ اگــر بنگاه هــا ســهمی در ایــن میان 
داشته باشند و بتوانند با پیشــبرد مسائل منابع انسانی 
و توجه به سرمایه انسانی خود و ایجاد فضایی بهتر برای 
نیروهــای خــود در کاهــش آمــار مهاجــرت نقــش داشــته 
باشــند، اتــاق هم تــاش می کنــد در ایــن حوزه هــر کمکی 

بتواند ارائه دهد. 
اما در زمینه عواملی که به شــرایط جامعه به صورت کان 
برمی گردد و باعث می شود افراد اقدام به مهاجرت کنند، 
باید مسئولان کشور که در سطح بالاتر تصمیم می گیرند 
این دغدغه برای شــان جدی شــود و باور داشته باشند که 
مهاجرت نیروهای متخصص باعث آسیب اکوسیستم، 

اقتصاد و صنعت کشور می شود. 
پرداختن به موضوع مهاجرت یکی از موضوعاتی است که 
مورد تأکید رئیس اتاق بازرگانی تهــران، آقای نجفی عرب 
بوده است. ما نیز در کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری 
به صورت ویژه به این موضوع خواهیــم پرداخت و یکی از 

اولویت های ما است.

ادامه در صفحه ۱۵

 تاثیری که فناوری در 
زندگی مردم به ویژه 

نسل جوان گذاشته به 
نحوی است که دیگر 

به شرایط قبل باز 
نخواهیم گشت

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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رمزارز
C R Y P T O 

C U R R E N C Y

۸۵ درصد از راگ پول های 
کریپتو در سه ماهه سوم 

گزارش نشد

روند رو به رشد 
کلاهبرداری در بازار 

رمزارزها 
 بــه گفتــه حســابرس امنیــت 
بلاکچیــن، هکــن، راگ پــول ارز 
ســاده ترین  از  یکــی  دیجیتــال 
کلاهبرداری هایی اســت که می تــوان از آن 
جلوگیــری کــرد. بــر اســاس یــک گــزارش 
جدیــد، شناســایی راگ پول هــای ارزهــای 
دیجیتــال بــرای ســرمایه گذاران چنــدان 
دشوار نیست، زیرا اکثر این کلاهبرداری ها 
معمولاً دارای ویژگی های مشخص و قابل 

مشاهده هستند.

 حســابرس امنیــت بلاکچیــن، 
هکن، در آخرین گزارش با هدف 
شناسایی روند هک های رمزارزی سه ماهه 
ســوم و ارزیابــی نحــوه رویکــرد پروژه هــای 
تحت تأثیر امنیــت، دیدگاه خــود را در ۲۵ 

اکتبر منتشر کرد.
در ایــن گــزارش، توجــه ویــژه ای بــه بحــث 
راگ پول شده اســت. این نوع کلاهبرداری 
بــه این صــورت اســت که یــک تیم، پــروژه 
توکن خــود را به یکبــاره پامپ کــرده و پس 
از اینکــه قیمــت بــه میــزان قابــل توجهی 
افزایش یافت، تمام دارایی سرمایه گذاران 
را برداشــت کــرده و فــرار می کنــد. به گفته 
هکــن، راگ پول کریپتــو بیشــترین میزان 
کلاهبــرداری را در کریپتوهــا تشــکیل 
می دهــد. بــر اســاس آمــار ارائه شــده، 
۶۵ درصــد از کل  هک هــای کریپتویــی در 
سه ماهه سوم ۲۰۲۳ به راگ پول اختصاص 

داشته است.

از  یکــی  هکــن،  گفتــه  بــه   
مهم ترین روش ها برای ارزیابی 
یک پــروژه، بازبینــی کد شــخص ثالث 
مستقل اســت.  اما حتی زمانی که یک 
پروژه رمــزارزی بازبینی کــد ارائه می کند، 
کاربــران بایــد مراقــب باشــند تــا آنهــا را 
به درستی بررسی کنند، زیرا حسابرسی 
به تنهایــی همیشــه محافظــت در برابر 

کلاهبرداری را تضمین نمی کند.

 هکن خاطرنشان کرد: »این پروژه 
می تواند تحــت بازبینی کــد قرار 
گیرد و گزارش بازبینی کد داشته باشد؛ اما 
با نمــره ضعیف. با ایــن حال، کاربــران این 
موضوع را نادیده می گیرند و این واقعیت را 

که پروژه بررسی شده کافی می دانند.«

NEWSخبر

طی روزهای گذشــته با حضــور مدیرانــی از انجمن فین تک 
و انجمــن بلاک چیــن موضــوع ره نگاشــت فین تــک بانــک 
مرکزی مورد تحلیل و بررسی قرار گرفت. »عباس آشتیانی«، 
مدیرعامل انجمن بلاک چین ایران در خصوص این نشست 

گفــت: »در ایــن جلســه اعــلام شــد کــه ســند 
سیاست بانک مرکزی در حوزه فین تک که اولین 
نســخه آن در ســال ۱۳۹۸ ارائــه شــد، یــک دوره 
تغییر سیاست کلی را تجربه کرد و اکنون به سند 

ره نگاشت رسیده ایم که در حال تدوین است.«
عبــاس آشــتیانی در ابتــدا بــا قدردانــی از 
پیگیری های بانک مرکزی اظهار داشت: »جای 
تقدیــر دارد کــه همیشــه معاونــت فناوری های 
نویــن بانــک مرکــزی در موضوعاتــی کــه قصــد 
تصمیم گیری دارد، از تصمیم سازی تشکل های 
بخش خصوصی استفاده می کند و امیدواریم 

همان طور که در جلســه مطرح شــد، این موضوعــات صرفاً 
محدود به جلســه اطلاع رسانی نباشــد و نظرات مستندی 
که تشــکل های بخــش خصوصی اظهــار می کننــد، اعمال 

هم بشود.«
مدیرعامل انجمــن بلاک چین ایــران در مورد مــواردی که در 
خصوص حوزه رمزارزها در این نشســت مطرح شد، افزود: 
»در این جلســه، در حوزه اســتفاده از رمزارز استخراج شده 
برای تجارت خارجی و واردات، بانک مرکزی قصد دارد تا رویکر 
توسعه ای و ایجابی را دنبال کند. علاوه بر چانه زنی هایی که 
در این مورد وجود دارد، هنوز امید است که بانک مرکزی در 
تخصیص ارز وارداتی با رویکرد توسعه ای و حتی ایجابی به 

آن نگاه کند. « 

  تفاوت رمــزارز در گــردش و رمزارز اســتخراج 
شده

عباس آشتیانی در مورد رمزارزهای استخراج شده و رمزارزهای 
در گردش توضیح داد: »اگر بخواهیم این دو بخش را تفکیک 
کنیم، منظور از واردات با رمزارز، ارز دیجیتالی است که در بازار 

گردش دارد. بلاک چین شفافیت دارد و می توان مالکیت ها را 
مشخص کرد. اگر بخواهیم از این رمزارزها برای تهاتر در سطح 
بین المللی اســتفاده کنیم، باید بــه آن توجه ویژه ای داشــته 
باشیم، زیرا این بخش حجم بازار بزرگ تری نسبت به رمزارز 

استخراج شده دارد. «

  رمزارزها مرگ ندارند
مدیرعامل انجمــن بلاک چین ایران با اشــاره به 
موضوع ســوم کــه بــازار تبــادل در داخل کشــور 
بود، اذعان کــرد: »رویکــرد بانک مرکــزی در این 

زمینه، محدودسازی 
و شــفافیت بــوده 
اســت. ایــن جملــه 
مشــکل دارد زیــرا 
تبــادل رمزارزهــا بــه 
دلیل ماهیت ســیال آنها، مرگ 
برای آنها بی معنی است. شاید 
برای کالاهای فیزیکی مثل طلا، 
ما بتوانیم بــه ســهولت در مورد 
این قضیــه صحبــت کنیــم، اما 
در مورد یک دارایی غیرفیزیکی 
و ســیال، ایــن جملــه صحیــح 
نیست. « او اضافه کرد: »رویکرد 
محدودیــت و شفاف ســازی، بــه 

تعریف و تفکیکی که بانک مرکزی از این بازار باید ارائه دهد 
بازمی گردد. «

  محدودسازی متضاد ترویج کردن نیست
مدیرعامل انجمن بلاک چین ایران در مورد پیشنهاداتی که 
به بانک مرکزی در این خصوص ارائه کرده است خاطرنشان 
کرد: »پیشــنهادی که مــا دادیم، حول ســه محور بــود: یکی 
اینکه متضاد ترویج کردن، محدودسازی نیست، بلکه ترویج 
نکردن است. ترویج نکردن به این معنی است که کاری انجام 

ندهیم. دومین پیشــنهاد بــرای ابــزار ترویج نکــردن، فاصله 
گرفتن از  نظام مجوزدهی سنتی و جایگزینی تنظیم گری به 
جای آن است. اگر به جای مجوز دادن از سیستم های جدید 
مثــل خودتنظیم گری اســتفاده شــود، احتمــالا بتوانیم این 
بازار را تنظیم کنیم و ابزار بهتری برای این موضوع اســتفاده 
کنیــم. همچنیــن رویکــرد آموزش محــور و فرهنگ ســازی 
می تواند به مردم کمک زیادی کنــد در این زمینه که در مورد 

سرمایه گذاری های خود احتیاط کنند.«

  عواقب مالیات بر رمزارزها در ایران
او در مورد رویکرد اعمال مالیات 
بر رمزارزها توســط بانک مرکزی 
اذعــان داشــت: »از ابزارهــای 
نــام بــرده بانــک مرکــزی بــرای 
سیاســت های خــود، مالیــات 
متوجه مردم بود کــه در برخی از 
کشــورها اعمــال می شــود. لازم 
است اشــاره شود در بســیاری از 
کشــورهای دیگــر، ایــن موضوع 
اعمال نمی شــود و مانند امارات 
و ترکیه مالیــات صفر دارنــد. در 
برخــی از کشــورها کــه ایــن ابزار 
اســتفاده می شــود، جریان روند 
ســرمایه بــه بالاتریــن حــد خود 
رسیده است. این کشورها از نظر اقتصادی به ثباتی رسیده اند 

که مردم تمایلی به فرار از مسائل قانونی ندارند.«
او با اشــاره بــه اینکــه در ایران بــا توجه بــه شــرایط تورمی، ما 
باید واقع بین باشیم، گفت: »در کشور ما، روحیه و فرهنگ 
مالیات گریزی وجود دارد در حالی که در برخی از این کشورها 
با توجه بــه امکاناتی که بــرای آنها فراهم می شــود، تمایل به 
دادن مالیات هم دارند.« آشــتیانی در پایان اظهار کرد: »در 
چنین شــرایطی در کشــور ما، مالیات، ابزار کنترل گری بازار 
رمزارزها نیســت. مالیات تنهــا این بــازار را از شــفاف بودن و 

سیاست های بانک مرکزی ایران در قبال رمزارزها چیست؟ 

 ترویج نشدن  در دستور کار

 در کشور ما، مالیات، 
ابزار کنترل گری بازار 

رمزارزها نیست. مالیات 
تنها این بازار را از شفاف 

بودن و قانون پذیر 
بودن، به سمت بازار 

زیرزمینی سوق 
می دهد

مهسا نجاتی 
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@Karangweekly.ir
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فينتک
F I N T E C H

ملیحه السادات مهدوی دارای مدرک کارشناسی کامپیوتر 
نرم افــزار و کارشناســی  ارشــد مدیریــت بازرگانــی، از معدود 

مدیــران خانمــی اســت کــه بیــش از یــک دهــه 
به صــورت متمرکــز در صنعــت کارت هــای 
پیش پرداخت کشور  فعال است و هم اکنون در 
شرکت پرداخت الکترونیک سامان کیش )سپ( 
مشغول به کار است؛ شرکتی که علاوه بر فعالیت 
در حوزه پرداخــت و ارائه خدمات دســتگاه های 
کارت خــوان، درگاه هــای اینترنتی و اپلیکیشــن 
۷۲۴، یکی از شرکت های فعال در زمینه ارائه انواع 

بن کارت سازمانی در کشور محسوب می شود.

  هدفمندسازی مصارف بن کارت ها
ملیحه السادات مهدوی معتقد اســت پذیرش بن کارت در 
کشور نیز مانند پذیرش هر امر جدیدی ابتدا با مقاومت مردم 
و سازمان ها روبه رو شــد، اما وقتی به سهولت استفاده از آن 
و مزیت هایش پی  بردنــد، این محصول در ســازمان ها مورد 
استقبال  قرار گرفت. علاوه بر این، نوع نگاه سازمان ها و افراد 
به بن نیز در سال های اخیر تغییر کرد. او در این باره می گوید: 
»سازمان ها در گذشته تفکیکی بین مقوله حقوق و رفاه قائل 
نمی شدند و تمامی سرفصل های در نظر گرفته شده توسط 
سازمان با حقوق پرسنل واریز می شد و تفکیک مشخصی 
بین حقوق و سبد رفاهی پرسنل در خانواده وجود نداشت. به 
همین دلیل سازمان ها تصمیم گرفتند نسبت به ارائه بن های 
رفاهی که در سبد خانوار مشهود باشد، اقدام کنند و همین 
موضوع باعث خلق »بن کارت« شد. شرکت سپ هم با توجه 
به نیاز ســازمان ها در ســال ۱۳۸۳ به نیابت از بانک ســامان 

به صورت حرفه ای وارد این حوزه شد.«

  مزیت رقابتی سپ
محصــول پیش پرداخت نزد بانک و شــرکت های پرداخت 
متفــاوت اســت. مهــدوی در این بــاره این طــور می گویــد: 
»بانک ها توان هدفمندسازی بن کارت ها را ندارند و مجبور 
به برون سپاری به شــرکت های پرداخت طرف قرارداد خود 

هســتند، اما چــون پی  اس پی ها همــه ابزارهــا را در کنار هم 
دارند، می توانند به راحتی مصارف بن کارت را هدایت کنند.« 
او ســپس درباره خدماتی که شــرکت پرداخت 
الکترونیــک ســامان کیــش )ســپ( در حــوزه 
کارت های پیش پرداخت ارائه می دهد، صحبت 
می کند: »شــرکت ســپ دارای تنوع کارت های 
پیش پرداخت اســت؛ برای مثال مــا یک کارت 
چندمنظــوره داریــم کــه امــکان تجمیــع چنــد 
کارت را در یــک کارت فراهــم می کنــد؛ بنابراین 
دیگر لازم نیست برای هر سرفصل رفاهی یک 

کارت صــادر شــود. 
در واقــع ایــن کارت 
بســتری بــرای ســازمان فراهــم 
می کند تا بودجه رفاهی پرسنل 
خود را در سرفصل های مختلف 
)ماننــد رســتوران، پوشــاک و…( 
تقســیم بندی کرده و بــر همین 
بخــش  تفکیــک  بــه  اســاس 
تعریف شــده، کارت پرســنل 
را شــارژ کنــد. ایــن محصــول، 
در حــال حاضــر بزرگ تریــن 
دســتاورد مــا در حوزه بــن کارت 
اســت که متناســب بــا نیازهای 

بازار طراحــی شــده و از پشــتوانه شــبکه پذیرندگــی قوی و 
گسترده ای بهره  می برد.«

  قرارداد با ۱۸ بانک بزرگ کشور
طبق صحبت های مهدوی، ســپ توانایی بالاتــری در ارائه 
بن کارت های هدفمنــد و کارت چندمنظــوره دارد؛ زیرا با ۱۸ 
بانک بزرگ کشور در حوزه ابزارهای پرداخت طرف قرارداد 
است و بالغ بر یک میلیون و ۳۰۰ هزار دستگاه کارت خوان 
دارد: »این شــرکت همچنیــن در حوزه خدمــات درگاه های 
اینترنتی بــا شــرکت های بزرگی نظیــر دیجــی کالا، علی بابا 
و… همــکاری می کنــد، در نتیجه دســت ســپ در تفکیک 

ملیحه السادات مهدوی، مدیر واحد دارندگان کارت سپ از 
خدمات در حوزه کارت  پیش پرداخت و بن کارت می گوید

طراحی کارت های چندمنظوره 
متناسب با نیاز بازار

سبد رفاهی سازمان ها باز اســت. علاوه بر این موارد، سپ 
مرکــز تخصصــی صــدور و شخصی ســازی کارت را دارد که 
ایــن مرکز بــا تجهیــز شــدن بــه چندیــن دســتگاه صنعتی 
صــدور و تیم پرســنل متخصــص، می توانــد روزانــه بالغ بر 
پنج هزار فقــره کارت را شخصی ســازی و پاکت گــذاری کند 
و پشتیبانی ۲۴ســاعته نیز دارد. ما در سپ با توجه به تیم 
حرفه ای تبلیغات خود، بیش از ۱۲۰ طرح متنوع مناسبتی 
و اعیــاد بــرای کارت هدیه داریــم و حتــی این امــکان  وجود 
دارد که کارت را بر اساس طرح مورد نظر سازمان، طراحی و 
به صورت سفارشی و سریع شخصی سازی کنیم؛ به نوعی 

به محصول درخواستی هویت شخصی دهیم. 

  چالش حضور چند میلیون تبعه خارجی 
بدون اسناد هویتی

مدیــر واحــد دارنــدگان کارت ســپ، در بخــش دیگــری از 
صحبت هــای خــود بــا اشــاره بــه جمعیــت اتبــاع خارجی 
کــه از کشــور افغانســتان بــه ایــران می آینــد، می گویــد: 
»افغانســتانی  های زیــادی هســتند کــه به دلیــل وضعیت 
اقتصــادی و اجتماعــی حاکــم بــر ســرزمین  خــود بــه ایران 
مهاجرت کرده اند و بدون سند هویتی که مقبول حاکمیت 
باشــد، در ایران کار و زندگی می کنند. این افــراد از کمترین 
امکانات برخوردار هستند و برای اینکه بتوانند خریدهای 
روزمــره خــود را انجــام دهنــد، 
بــا توجــه بــه اینکــه نمی تواننــد 
به صــورت قانونــی کارت بانکــی 
داشــته باشــند، راهــی به جــز 
کــه  هدیــه   کارت  دریافــت 
جایگزیــن کارت بانکــی آنهــا 
شــود، ندارنــد؛ در نتیجــه ایــن 
مسئله باید در ابعاد اجتماعی 
و اقتصــادی مــورد بررســی قــرار 

گیرد.
اینکه این افراد بتوانند با هویت 
ملــی خــود بــن کارت دریافــت 
کنند،  خطری ندارد، زیرا سقف 
مالی این کارت ها مشخص است و فرد نمی تواند در شبکه 
بانکی کشــور خدشــه وارد کند. بنا بر آمارهای ســال ۱۴۰۰ 
بالغ بر دو میلیون نفر دارای تابعیت افغانستانی وارد ایران 
شــده اند که به روش های غیرقانونی هزینه خریدهای خود 
را پرداخــت می کنند، چون پول نقد همیشــه در دســترس 
نیســت و دیگر مانند ســابق هــم کارکــرد نــدارد؛ در نتیجه 
بانک مرکزی باید قانونی را در این راستا تصویب کند. ما در 
حال حاضر گردش مالــی بزرگی داریم که توســط این افراد 
انجام می شود و نظارت کافی و درســتی در این حوزه وجود 
ندارد، این در شرایطی اســت که با محصولاتی نظیر کارت 

پیش پرداخت این موضوع قابل کنترل است.«

 شرکت سپ دارای 
تنوع کارت های 

پیش پرداخت است؛ 
بنابراین دیگر لازم 

نیست برای هر 
سرفصل رفاهی یک 

کارت صادر شود

REVIEWبررسی

 چالش های اتصال 
کارت پیش پرداخت 

به کیف  پول

صنعت بانکداری 
و نسل زد

 مهدوی مدیر واحــد دارندگان 
کارت سپ معتقد است آینده 
صنعــت بانکــداری بــا نســل »زد« گره 
خــورده؛ چراکه آنهــا نیروهای بــازار کار 
آینده را تشــکیل می دهند و نسبت به 
نســل های قبلــی نیازهــای متفاوتــی 
دارند؛ نیــاز به خریــد اینترنتی و آنلاین 

یکی از این نیازها محسوب می شود. 

 صنعــت پرداخــت کشــور بــه 
بــه  بایــد  منظــور  همیــن 
سمت  و ســویی حرکــت کنــد تــا بتوانــد 
بن کارت و کارت هدیــه دیجیتال را ارائه 
دهد. او همچنین بیــان می کند که باید 
شــرایط اتصال کارت پیش پرداخت به 
کیف  پول نیز فراهم شــود تا افراد بدون 
نیــاز بــه انجــام تراکنــش  بتواننــد از 

خدمات مربوطه استفاده کنند.

 مدیــر واحــد دارنــدگان کارت 
ســپ باور دارد که چالش های 
این حوزه فراوان اســت و بایــد فکری به 
حــال آنهــا کــرد. او در این بــاره گفــت: 
بانکــی و  »برخــی قوانیــن صنعــت 
پرداخت کشور قدیمی شده اند و دیگر 
کارکرد مورد نیاز را ندارند؛ بنابراین باید 
تغییــر کننــد تــا بــا نیازهــای جدیــد 

هماهنگ شوند. 

 برای مثــال هنوز ســقف کارت 
هدیه دو میلیون تومان است و 
ایــن در حالــی اســت کــه در وضعیــت 
تورمــی کنونــی، ایــن مبلــغ مــورد قبــول 
اکثریت نیست؛ چراکه با آن نمی توانند 
خدمت مورد نظرشان را دریافت کنند و 
مــا مجبوریــم وقــت و هزینــه بیشــتری 
صرف کنیم و به جای یک کارت مثلاً پنج 
میلیون تومانــی،  دو کارت دو میلیونی و 
یک کارت یک میلیونی صادر کنیم و این 
نه تنها منابع مالی را تلف می کند، بلکه 
وقت گیــر هم خواهــد بود؛ به عــلاوه این 
موضــوع تجربه جالبی را برای مشــتری 
رقــم نخواهــد زد! ایــن موضــوع یکــی از 
بزرگ ترین چالش هایی اســت که با آن 
مواجه هســتیم و رعایت ایــن قانون در 
وضعیتــی کــه هزینــه صــدور فیزیکــی 
کارت بــالا رفتــه، باعث ضرر می شــود و 

منافع مالی را تهدید می کند.«

نیلوفر نادری 
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سلامت
H E A L T H

 پلتفــرم مدبــی را از چــه زمــان راه انــدازی 
کردید؟

 مدبی فعالیت خود را از سال ۱۴۰۱ آغاز کرده است. بخش 
بالینی ایــن حــوزه تخصص من نبــود و بــه همیــن خاطر از 
دوســتانم که در این حوزه تخصص داشــتند کمک گرفتم. 
من به عنوان مدیر اجرایی و کسب وکاری سعی کردم مدبی 
را جلو ببرم. در ابتدا بیشتر هدف مان این بود که یک پلتفرم 
مشاوره از راه دور حوزه سلامتی زنان باشیم. تلاش هایی هم 
کردیم اما نتوانســتیم به تناســب محصول- بازار برسیم و 
به نوعی کار را در آن بخش متوقف کردیم. بعد از آن ســعی 
کردیم روی ارزش پیشنهادی »در دســترس بودن خدمات 
بهداشــت بــاروری« تمرکز کنیــم. همان طــور که شــاهدیم 
همچنان مسئله پریودی برای جامعه یک تابو است و بسیار 
کم به این موضوع پرداخته می شود؛ به همین دلیل تصمیم 
گرفتیم خودمراقبتی را اولویت اول قرار دهیم. اولویت بعدی 
ما زنان در دوره پساقاعدگی )یائسگی( بودند. هدف ما این بود 

که بتوانیم با توجه به اینکه تعداد زیاد از زنان در این مرحله از 
زندگی هستند و فراموش شده اند، آنها را پوشش بدهیم. ما 
علاوه بر اینکه نســبت به ارتقای آگاهی های بهداشــتی در 
تلاشیم، درحال توســعه »روش های تشخیص زودهنگام« 
در حوزه باروری هم هســتیم. موضوعی که ترند اول دنیا در 
حوزه ســلامت زنان یا همان femtech اســت. مــا در تلاش 
هستیم تجربه های ناخوشــایند زنان در مسائل بهداشتی 

را کاهش دهیم.

 مدبی دقیقاً چه خدمات و محصولاتی را 
به زنان ارائه می دهد؟

 مدبــی یــک »پلتفــرم خودمراقبتــی بــاروری« زنان اســت. 
زندگی ۳۶۰ درجه یک زن در ســه فاز پریودی، باروری و پسا 
قاعدگی )یائســگی( تعریف می شــود و خدمــات مدبی هر 
سه بخش را شامل می شود. تشخیص زودهنگام باروری با 
توجه  به هزینه های بالای درمانی هدف اصلی ماست. برای 

رسیدن به این هدف کیت های تشخیص زودهنگام هورمونی 
)رپیدتســت( را داریــم کــه تنهــا عرضه کننده آن هســتیم. 
همچنیــن در ایــن پلتفــرم »پریــود باکس هایــی« طراحــی 
شــده که زنان می توانند ماهانــه آن را تهیه کنند. همچنین 
باکس هایی نیز برای دوره یائسگی زنان طراحی شده است 
تا به زنان در طی کردن راحت تر دوران یائســگی کمک کند. 
باکسی نیز برای نوجوانانی طراحی کرده ایم که برای اولین بار 
با این موضوع مواجه می شــوند و داخــل آن یک کتاب برای 
افزایش آگاهی درباره این موضوع تعبیه شده است. باکس 
دیگری نیز برای بهداشت دختران در این زمینه در مدرسه 
طراحی شده اســت. دختران مدرسه ای با کمک این باکس 
می توانند بهتــر نیازهای خــود را در حوزه ســلامت زنان رفع 
کنند و این دوره را راحت تر بگذراننــد. در واقع باکس های ما 
شامل محصولاتی برای افزایش آگاهی در خصوص پریودی، 
یائسگی و نیازمندی های بهداشتی این دوره است. در کنار 
محصولات، ارائه مشــاوره های تخصصی توسط شبکه ای 

 گفت وگو با فائزه سادات حسینی، بنیان گذار مدبی، پلتفرم حوزه سلامت زنان

 تابوهای اجتماعی
 موانع برابری درمان و سلامت

?????؟؟؟؟؟

 دسترسی به خدمات بهداشت و درمان یکی از پارامترهایی است که در کیفیت زندگی مخصوصاً زندگی خانم ها که هسته اصلی خانواده هستند، تأثیر 
می گذارد. فراخور مطالعات در این زمینه و برخورد با مسائل اجتماعی مرتبط با بهداشت زنان، تابوهای اجتماعی متعددی وجود دارند؛ تابوهایی که 

در نهایت منجر می شود زنان از بازگو کردن مسائل بهداشتی در این حوزه خودداری کنند و از این طریق دچار آسیب شوند.  فائزه سادات حسینی، 
فارغ التحصیل کارشناس ارشد برنامه ریزی منطقه ای از دانشگاه تهران است که از سال ها به مسائل زنان توجه زیادی داشته و این مسائل از 

اصلی ترین دغدغه های او بوده اند. او دغدغه خود را با دوستانش که در حوزه علوم پزشکی به ویژه تخصص زنان مشغول به فعالیت بودند در میان 
می گذارد تا راه حلی برای این مشکلات پیدا کنند. او در همین راستا متوجه می شود که در حوزه بهداشت زنان شکاف واضحی وجود دارد و در 

بخش پیشگیری و تشخیص صنعت سلامت کارهای زیادی باید انجام شود. پلتفرم مدبی از دل این دغدغه ها بیرون می آید.  در ادامه گفت وگوی 
کارنگ را با »فائزه سادات حسینی«، بنیان گذار پلتفرم »مدبی« در حوزه سلامت زنان می خوانیم.

I N T E R V I E W

INTRODUCTIONمعرفی

 راه اندازی یک استارتاپ 
تله هلث آمریکایی

 گلن گانت ام دی؛ 
استارتاپی برای 
بهبود زندگی زنان

 »گلن گانت ام دی«، یک استارتاپ حوزه 
بهداشــت و ســلامت اســت کــه به تازگی 
راه انــدازی شــده اســت. این اســتارتاپ به 
بیماران در خانه شــان خدمات بهداشتی 
در دسترس و راحت ارائه می دهد. خدمات 
این استارتاپ علاوه بر علائم یائسگی روی 
مواردی مانند مدیریت کاهش وزن، نظارت 
بر دارو، نظارت بر شــرایط مزمن و مسائل 
کلی سلامت زنان تمرکز دارد. مشاوران گلن 
گانت مجازی هستند و بیماران می توانند 
از طریق تماس ویدئویی ویزیت شــده و از 
خدمات مراقبت های بهداشتی به  موقع 
و کارآمــد بهره مند شــوند. این اســتارتاپ 
توسط دکتر گلن گانت راه اندازی شده که 

سی سال تجربه در علم بیوپزشکی دارد.

 اولویت حفظ حریم خصوصی 
بیماران

 محرمانه بــودن و حفظ حریم خصوصی 
بیمــار از مهم تریــن اولویت هــای ایــن 
اســتارتاپ اســت. ایــن ســرویس بــه طور 
کامل با حفاظت های فدرال تحت قوانین 

حریم خصوصی HIPPA مطابقت دارد.
 دکتر گانــت، بنیان گــذار و مدیرعامل این 
اســتارتاپ می گوید: »ما مفتخریم که در 
این دوره مراقبت های بهداشــتی شــرکت 
می کنیم. بیماران ایــن آزادی را دارند که با 
من و سایر اعضا تیم ما ارتباط برقرار کنند. 
مأموریت ما بهبود زندگی با ارائه راحت و 
با کیفیت بالا اســت. مأموریت ما بهبود 
زندگی زنــان بــا ارائــه خدمات بهداشــتی 
راحت، بــا کیفیت بــالا و شخصی ســازی 
شده اســت. ما معتقدیم که همه سزاوار 
مراقبت هــای بهداشــتی قابــل دســترس 

هســتند و پلتفرم ســلامت از راه دور ما 
این چشم انداز را به واقعیت تبدیل 

می کند.« 
 دکتر گانت اشاره می کند که ایالات 

متحده بیشترین هزینه را در سراسر 
جهان در زمینه مراقبت های بهداشتی 

دارد. بااین حــال، معیارهــای 
کیفیت و 

دسترسی به 
مراقبت، ایالات 

متحــده را در رتبــه آخر 
در مقایسه با هفت کشور 
صنعتی برتر قرار می دهد.



شـــــــــــــــمــــــــــــاره 119
7 آبـــــــــــــــــــــــــــان  1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

13

سلامت
H E A L T H

از کارشناســان مامایــی و تغذیــه را نیــز در پلتفــرم داریم که 
توانســته در خط اول درمان از بســیاری از مشکلات باروری 

جلوگیری نماید.

 برنامه های آموزشی شما به  غیر از کتاب و 
مشاوره چیست؟

 ما در روند توســعه خود تصمیــم گرفته ایم تــا ایونت هایی 
را با محوریت زنــان برگزار کنیم و با زنان ارتبــاط برقرار کنیم؛ 
همچنین روی آموزش در فضای مجازی متمرکز شده ایم تا 
بتوانیم در این حوزه نیز توسعه پیدا کنیم. در آموزش مجازی 
تصمیم داریم تا روی چگونگی استفاده از محصولات و اینکه 

هرکدام در چه زمانی کمک کننده هستند، تمرکز کنیم.

 چه کسب وکارهایی مشــابه شما وجود 
دارند، تمرکزشــان بیشــتر روی چه خدماتی از حوزه 

سلامت زنان است؟
 در ایران روی تقویم های پریودی بیشــتر تمرکز شده است. 
ایــن پلتفرم ها بیشــتر روی زمان بندی ایــن موضوع متمرکز 
هستند. این دسته از پلتفرم ها بیشتر جنبه علامت گذاری 
زمان را دارند و محصول و کالایی را عرضه نمی کنند. اما برای 
مثال یکی از خدمات ما تشــخیص زودهنگام توســط رپید 
تست های هورمونی اســت. فروشگاه های اینترنتی دیگری 
نیز وجود دارند که در حوزه لوازم آرایشی و بهداشتی فعالیت 
دارنــد و دغدغــه تشــخیص را ندارنــد. مدبی به عنــوان یک 

پلتفرم جامع خودمراقبتی علاوه 
بر مشــاوره، نیازهــای کاربــران را 
به صورت ردیابی بیولوژیکی و از 
طریق هورمون ها انجام می دهد.

 
د  بــر ر کا  
»کیت هــای تشــخیص 
سریع« که اشاره کردید، 
چگونه به حل مشکلات 
افــراد در دوران بــاروری 

کمک می کند؟
ما سعی کردیم به نیازمندی های 

اصلی زنان در حوزه سلامت و بهداشت در جامعه توجه کنیم 
و یک پک کامل را طراحی کنیم. برای مثال با این کیت های 
تشــخیص ســریع کــه به عنــوان »ردیاب هــای هورمونــی« 
شناخته می شوند، زنان می توانند در خانه ارزیابی هورمونی 
داشــته باشــند و از وضعیت ســلامت بــاروری خــود اطلاع 
یابند. این کیت ها کمک می کنند که فرد کنترل بهتری روی 
سبک زندگی خود داشته باشد و خودمراقبتی را اولویت اول 
زندگی اش قرار دهد. هم چنین این کیت ها می توانند احتمال 
نازایی در آینده را تشخیص داده و اقدامات پیشگیرانه مانند 
فریز تخمک برای حفظ باروری شان را به زنان پیشنهاد دهد.

 
 بــازاری کــه شــما بــه آن وارد شــدید چــه 
اندازه ای دارد و چه چشــم اندازی را بــرای آن متصور 

هستید؟
 باتوجه به این که نیمی از جمعیت کشور ما را زنان تشکیل 
می دهند، اگر حدود ۴۰ درصد از این جمعیت کاربر اینترنت 
باشــند و اگر ما تنها ۱۰ درصد از این کاربران را جامعه هدف 
خود قرار دهیم، همچنان می توان گفت بازار بزرگی در پیش 
روی ما قرار دارد و به صورت بالقوه چند میلیون کاربر می توانند 

از خدمات ما استفاده کنند.
 

 تا کنــون در حــوزه جــذب ســرمایه تا چه 
اندازه موفق بوده اید؟

 ما ابتدا جهت اعتبارسنجی ایده و دریافت بازخوردها سعی 
کردیم در چند رویداد شرکت کنیم. بازخوردهایی مثبتی را در 
رویداد ملی ایده بازار مادر، نوزاد و کودک گرفتیم. هم چنین در 
رویداد ایده بازار »از ایده تا بازار« توانستیم از هلدینگ لیدکو 
جذب سرمایه داشته باشیم. ما هم اکنون تحت شتاب دهی 

شتاب دهنده لیداکس هســتیم و برای توســعه محصول و 
خدمات خود در حال تلاش می کنیم.

 
 در مســیر کاری خــود چــه چالش هایــی 
داشــته اید و حمایت هــا از شــما بــه چه شــکل بوده 

است؟
 هدف ما در ابتــدا این بود کــه از طریق مراکز بهداشــت به 
این حوزه ورود کنیم. زیرا معمولاً وقتی زنان دچار مشــکل 
می شــوند به مراکز بهداشــت مراجعــه می کنند. بــا اینکه 
تابوی مسائل زنان در بین نسل جدید کم رنگ تر شده؛ اما 
همچنان این تابو وجود دارد و باعث می شود زنان همچنان 
نتوانند راحــت در این مورد صحبت کنند. یکــی از اهداف 
ما این اســت تا با برقراری ارتباط با مدیران مدارس بتوانیم 
آگاهی دانش آمــوزان را افزایش دهیم و راهی باشــیم برای 
ایجاد ارتباط صمیمانه تر میان معلمان و دانش آموزان. در 
این موضوع با چالش هایی جدی مواجهیم. البته کسانی 
کــه از فضای مجــازی اســتفاده می کننــد معمولاً مســائل 
مرتبط با بهداشــت زنان و اهمیت آن برای شان مشخص 
شده و ما نیز بر روی این قشر که از فضای مجازی استفاده 
می کننــد تمرکــز کرده ایم. پلتفــرم ما محــدود بــه جغرافیا 
نیســت و به صورت مســتقیم و فیزیکی با افــراد در ارتباط 
نیستیم و به صورت یک پلتفرم دیجیتال قابلیت اسکیل 
شــدن داریم. متأســفانه ســرمایه گذاری در حوزه سلامت 
زنان بسیار پایین اســت و نیاز داریم که به موضوع فم تک 
و فناوری های زنــان توجه جدی 
شود. یکی دیگر از دغدغه های 
مــا موضــوع نیــروی انســانی 
اســت کــه بــا چالش هایــی در 
جــذب نیــروی حرفــه ای مواجه 
هســتیم. نکتــه دیگــر ســخت 
بــودن تبلیغــات محصــولات 
بهداشت زنان است که باید به 

دنبال روش های خلاقانه بود.
 

 آیا نهادهــای دولتی 
در این حوزه برنامه ای داشته اند؟
 برنامه ریزی بیشتر در حوزه درمان بوده است تا پیشگیری 
و تشخیص. متأسفانه راهبرد »پیشــگیری بهتر از درمان 
است« فقط در حد شعار عنوان می شود و گام های عملی 
در حــوزه کســب وکاری بــرای آن برداشــته نشــده اســت. 
در برنامه های توســعه ای کــه هر پنج ســال ارائه می شــود، 
برنامه ریزی های کوچکی در این حوزه صورت گرفته است. 
اما آنچه اهمیت دارد این اســت که ایــن برنامه ریزی ها به 
مرحله اجرا می رســند یا نه؟ بــرای مثال باید ایــن را در نظر 
گرفت که طرح های ارائه شــده اصلاً در حاشــیه شــهرها و 
شهرستان ها قابل اجرا هستند یا نه؟ خیلی طرح ها بوده اند 
که در نهادهای دولتی برنامه ریزی شــده اند؛ امــا نهایتاً در 
مرحله اجرا به مشــکل برخورده اند. گفتنی اســت که این 
پیشــنهادها و طرح هــا اگر بــه مرحلــه اجرا برســند، منجر 
به توســعه کســب وکار ما نیز می شــوند و مــا می توانیم در 
شــرایط بهتری که آگاهی افراد در این زمینه افزایش یافته 
به ارائــه خدمــات و محصولات آمــوزش در حوزه ســلامت 

زنان بپردازیم.
 

 فکــر می کنیــد ارائــه چنیــن خدماتــی 
به صــورت آنلایــن چــه مزیتــی نســبت بــه راه هــای 

سنتی تر آن دارد؟
 ارزش پیشنهادی ما در دسترس بودن خدمات و راحتی زنان 
است؛ این موضوع باتوجه به تابوهایی که در گفت وگو و بیان 
نیاز زنان در این حوزه وجود دارد می تواند نقش بسیار مثبتی 
داشته باشد. افراد می توانند با مراجعه به مدبی نیازهای خود 
در حوزه محصولات و آموزش سلامت زنان را دریافت کنند و 
بدون اینکه از خانه خارج شوند مشکلات خود را با مشاوران 

ما در میان بگذارند.

 بازار بزرگی در پیش 
روی ما قرار دارد و 

به صورت بالقوه چند 
میلیون کاربر می توانند 
از خدمات ما استفاده 

کنند

فصل دوم

شروع شد

رضا جمیلی
با 

کنید سکن  ا
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راهی برای حفظ دارایی های ارزشمند

از قفل های چوبی تا 
فناوری های دیجیتال

معرفی برجسته ترین قفل سازان تاریخ

تلاش ۴۰۰۰ هزار ساله بشر برای امنیت 
 باســتان شناســان قدیمی تریــن قفــل 
شــناخته شــده را در خرابه هــای کاخ 
خرُس آباد در نزدیکی نینوا پیدا کردند. پیشینه 
این قفل 4،000 سال برآورد شده و پیشگام تولید 
قفل های پیــن دار و قفل مصری رایــج در آن زمان 
بوده اســت. نخســتین قفل های تمام فلزی بین 
سال های 870 تا 900 پدیدار شدند که ساخت آن 

را به آهنگران انگلیسی نسبت می دهند. 

 رومی های ثروتمند دارایی های ارزشمند 
خود را در جعبه های امن درون خانه شان 
نگه می داشــتند و کلیدهــا را به عنــوان حلقه در 
انگشتان خود قرار می دادند. در طول قرن های 18 
و 19 و با آغاز انقلاب صنعتی پیشرفت های فنی 
زیــادی در  ســاختار های قفــل ایجــاد شــد که به 
امنیت آنها افزود. در همین دوره آمریکا از واردات 
ســخت افزار در به ســوی تولید و حتــی صادرات 
برخی از آنها تغییر کرد. نخســتین گواهی ثبت 
اختراع برای قفل دوکاره با پین های چوبی در سال 
1805 بــه پزشــک آمریکایــی، »آبراهــام او 
استنسبری« در انگلستان اعطا شد، اما نسخه 
مــدرن آن کــه امــروزه هنــوز مــورد اســتفاده قــرار 
می گیرد توســط یــک آمریکایی به نــام »لینوس 
ییل« )پــدر(، در ســال 1848 اختراع شــد؛ گرچه 
قفل ســازان نامدار دیگری پیش و پــس از لنوس 
درگیر طراحی و ساخت قفل و ثبت اختراع بودند. 
در ادامه به معرفی چند چهره مشهور قفل ساز 

تاریخ می پردازیم.

 »رابرت بــارون«: نخســتن تلاش جدی 
برای بهبود امنیت قفل را در سال 1778 

در انگلستان »رابرت بارون« ثبت کرد.

 »جــوزف برامــا«: او در ســال 1784 قفل 
ایمنــی را ثبــت کــرد. قفــل برامــا را قابل 
انتخاب ندانستند و این مخترع در ادامه کارش 
ماشین هیدرواستاتیک، پمپ آبجو، تیز تراش، 
دستگاه رنده کار و برخی ابزارهای دیگر را ساخت.

 »جیمز ســارجنت«: در ســال 1857 
ســارجنت نخســتین قفــل ترکیبــی 
موفق بــا قابلیت تعویض کلیــد را اختراع کرد. 
قفــل او نــزد ســازندگان گاوصنــدوق و وزارت 
خزانه داری ایالات متحده محبوب واقع شد. 
در ســال 1873 وی یک ســاختار قفل زمانی را 
به ثبت رســاند که نمونه اولیــه آنهایی بود که 
در خزانه هــای بانکــی معاصرتــر اســتفاده 

می شد.

 »ساموئل ســگال«: پلیس سابق شهر 
نیویورک، نخستین قفل های مقاوم در 
برابر فشار اهرم را در سال 1916 اختراع کرد. سگال 
دارای بیــش از بیســت و پنــج حق ثبــت اختراع 

است.

 »هری ســورف«: در ســال 1921 شــرکت 
Master Lock توســط هــری ســورف 
ایجاد شد و نسخه ای بهبودیافته از قفل را به ثبت 
رساند. در آوریل 1924 او یک گواهی اختراع برای 
قفــل جدیــد خــود دریافــت کــرد. ســورف قفلی 
ساخت که با استفاده از جعبه ای از لایه های فلزی 
ساخته شــده و مانند درهای یک صندوق بانک 
بود؛ این قفل محکم و در همین حال ارزان بود. در 
طراحی این قفل از فولاد چند لایه استفاده شده 

بود.

 »لینوس ییل« )پدر(: مخترع آمریکایی 
لینوس ییل پدر، در سال 1848 قفل دارا 
پین را اختراع کرد. پس از آن پسرش با استفاده از 
یک کلید تخت کوچکتر با لبه های دندانه دار که 
اســاس قفل های مدرن شــد، قفل خود را بهبود 

بخشید.

 »لینــوس ییــل« )پســر(: مهنــدس 
مکانیک و ســازنده قفــل در ســال 1861 
یک قفل استوانه پین دار را ثبت کرد. وی در سال 

1862 قفل ترکیبی مدرن را اختراع کرد.

HISTORYتاریخچه

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

پنداری نادرست رایج است که مصری ها را سانده نخستین 
قفل ها می داند، اما ســاخت قفــل  نیز همانند چــرخ و دیگر 
ملزومات زندگی مدرن به پادشاهی آشور )Assyria( در بین 
النهرین باســتان برمی گردد. ســاختار ابتدایی قفــل در کاخ 

خرس آباد )Khorsabad( عراق کشف شد؛ این 
زبانه چوبی نخستین کاربرد قفل و کلید را نشان 
 می داد که شــامل پین هــای چوبی بــا اندازه های 
متفاوت بود و یک پیچ افقی را در جای خود نگه 
می داشت. برای باز کردن این قفل ابتدایی باید 
کلید مناسب در بدنه قرار می گرفت تا پین ها را 

جابه جا و دوباره مرتب کند و پیچ باز شود.

 قفل زدن مانند یک مصری!
مصریــان ســاختار قفــل را بهبــود دادنــد و برای 

کاربرد گسترده از آن در معماری پیشگام شدند. در قفل های 
مصریان براساس طرح اصلی برای زبانه به جای چوب از برنج 

استفاده می  شد. نخستین کلیدها هم ســنگین بود و طول 
آنها به چند ده ســانتیمتر می رســید؛ به نظر می  آیــد در این 
دوره پیشرفت بزرگی رخ داده و نســخه برداری از آنها دشوار 
بود. این قفل ها مسیرهای تجاری باستانی را پیمود و با گذر 
از دریای مدیترانه راه خود را به یونان و امپراتوری 

روم باز کرد.

 دوران قفل زدن در رم
رومی ها گــروه دیگری بودند که نســخه خــود از 
قفل های بین النهرین را از جنس آهن و کلیدهای 
برنزی عرفــی کردنــد. جایگزینی کامــل چوب با 
فلزات چکش خوار نه تنها قفل ها را قوی تر کرد، 
بلکه راه را برای ساخت قفل های کوچک تر برای 
صندوقچه هــا، کشــوها و کلیدهــای قابل حمل 
که به انــدازه کافی کوچک باشــند، برای اســتفاده بــه عنوان 
حلقه همــوار کرد. همچنیــن اختــراع بخش هایــی از جمله 
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سامانه ای از برجستگی ها و شــیارها در داخل قفل که برای 
حرکت دادن پیچ، نیاز به یک شکاف دقیق روی کلید دارد به 
رومی ها نسبت داده می شود. در این دوره قفل ها به سمت 

شخصی سازی شدن پیش رفت.

 گرفتاری بازکردن قفل ها
قرون وســطی بلاها و آشفتگی های سیاســی-جعرافیایی را 
برای قاره اروپا به همراه آورد. مردم در میان هرج ومرج و کمبود 
به شکلی روزافزون ناگزیر از پاسداری از داشته های گران بهای 
خود بودنــد. افســانه ها از گرایــش خانواده هــای ثروتمند به 
شیوه مدرن شناور کردن ظرف های نگه دارنده اقلام گران بها 
در خندق های پر از کروکودیل حکایت می کنــد. در این دوره 
قفل ســازها تلاش کردند تا بــا پدیده رو به رشــد چیدن قفل 
همگام شــوند. چنانچه کســی شــکل کلی کلید یک قفل را 
می دانست، قادر به ســاختن نســخه ای از آن به جای کلید 
اصلی بود، بنابراین طرح های قفل و کلید بسیار پیچیده تر و 
آراسته تر شد؛ از جمله سوراخ های کاذب برای دورنگه داشتن 
دزدان در کلیدهــا جایگــذاری شــد کــه ارزان تــر از نگهــداری 

کروکودیل در خندق بود!

 خودنمایی قفل ساز بزرگ
با گذشت زمان قفل های پیچیده تر با ادعای ایمنی بیش تر 
معرفــی شــد کــه احتمــال کمتــری بــرای دســتبرد داشــت. 
»جوزف برامــا« در ســال 1784 یک قفل ایمنی بــه نام خود 
ثبت کرد؛ قفلی که هر کســی جــرأت انتخاب آن را داشــته 
باشــد. مکانیســم قفل دربردارنده گروهی از پین ها بود که 
با وارد کردن کلید به اندازه های مختلف جابه جا می شوند. 
ارائه این قفل شــور و هیجانی در بریتانیا برپا کرد که منجر 

به برگزاری رقابت سراسری قفل در سال 1817 شد؛ »جرمی 
چــاب« برنــده این رقابــت بــود. طراحــی چــاب دارای ویژگی 
قفل دوباره بود و با وارد شدن کلید اشتباه منجر به مسدود 
شدن قفل می شــد. براما و چاب شهرتی بی مانند یافتند تا 
اینکه یک قفل ســاز آمریکایی به نام »آلفرد ســی هابز« در 
نمایشــگاه بزرگ 1851 توانســت هر دو قفل را باز کند. هیچ 
چیز برای همیشــه ماندگار نیست؛ زمان بهســازی رسیده 

بود!

 دگرگونی و بهبود را نمی توان قفل کرد
انقــلاب صنعتــی در میانــه ســده نوزدهــم شــیوه تولیــد و 
مصرف کالاهــا و خدمــات مــردم را دگرگون کرد؛ بــر همین 
اساس قفل سازی نیز به یک صنعت تبدیل شد. در ادامه 
همین مســیر نوآوران آمریکایی طراحی صنعتــی را نیز به 
جلو می بردنــد. در این میان پدر و پســری به نــام »لینوس 
ییــل« پــا بــه میــدان ســاخت قفل هــای بانکــی سفارشــی 
گذاشــتند و بــرای خود نامــی دســت و پــا کردند؛ تــا اینکه 
قفل ییل را اختــراع و به نام خود ثبت کردند که به شــکلی 
پیشگام از کلید شــیاردار تخت استفاده می کرد. این قفل 
آنقدر محبوب شــد که گونــه ای از آن تا به امــروز نیز به کار 
 Monitor می رود. این پدر و پسر همچنین قفلی موسوم به
Bank Lock را ارائه کردند که قفل های ترکیبی بدون کلید 
بود و دوره جدیدی را در این زمینه رقم زد. پس از آن »جیمز 
سارجنت« طرح آنها را به نخستین قفل زمان بندی شده 
تبدیل کرد که تنها در زمان از پیش تعیین شده باز می شد؛ 

قفل ها هوشمندتر می شدند.

 از قفل دیجیتال تا هوشمند
بازار قفل در ســده بیستم سرشــار از ســاخته هایی برپایه 
طرح های برامــا، ییل و ســارجنت بود. شــرکت هایی مانند 
واتر شلاژ و کابا نیز به جرگه بازیگران خوش نام این صنعت 
پیوستند؛ با این حال دنیای قفل ها تا اندازه زیادی وابسته 
به کلیدهای فیزیکی بود و مفهوم قفل تا سال 1975 بدون 
چالــش باقــی ماند تــا آنکه »تــور ســورنز« بــا الهــام از یک 
ماجرای غم انگیز در یک هتل نخستین قفل الکترونیکی 
دارای کارت کلیــد را بــه ثبت رســاند. این اختــراع صنعت 
مهمان پذیــری را دگرگــون کــرد. قفــل قابــل برنامه ریــزی و 
دیجیتالــی شــدن امنیــت منجــر بــه پدیــد آمدن دانشــی 
پیشــرفته شــد که قفل ســنتی را بــه ســطح دیگر بــرد و در 
پایان چیزهایی ماننــد رمزهای عبور دیجیتال، اســکن اثر 
انگشــت، شناســایی صدا، تشــخیص چهره و شناســایی 
فرکانس رادیویی )RFID( از دنیای خیالی خارج شــده و به 
سادگی در دســترس قرار گرفتند. قفل های امروزی تبدیل 
بــه ســامانه های الکترونیکی هوشــمند، بصــری و پیچیده 
شده اند که امکان نظارت را در کنار انعطاف پذیری، راحتی 
 Kwikset 2007 و قابلیت سفارشی سازی دارند. در ســال
SmartKey معرفــی شــد که بــه کاربر اجــازه مــی داد قفل 
خــود را در چند ثانیه باز و بســته کنــد. قابلیــت بازکردن با 
لمس نیــز یکی دیگــر از گزینه هــای محبوب اســت. با این 
حــال برخــی کســب وکارهای نوپــا در حــال گســترش بازار 
دستگاه های خانگی متصل به یکدیگر هستند. همچنین 
ابزارک های با قابلیت ارتباط بلوتوث و سازگار با انواع قفل 
اســتوانه ای در اختیار اســت که روی قفل در قــرار می گیرد 
تا بــا اســتفاده از یــک برنامــه گوشــی هوشــمند کلیدهای 
مجازی صــادر کنــد. ماننــد همــه آنچه فنــاوری پیشــرفته 
دارند، بیش تــر توســعه دهندگان خدمات نوآورانــه خود را 
برپایه نیازهای کاربران گسترش می دهند. یکی از آخرین 
مــوارد عرضه شــده در بازار قفل هوشــمند GATE اســت؛ 
راه حل همه کاره ای کــه محدودیت ها و آســیب پذیری های 
ســایر قفل های هوشمند را پشت ســر می گذارد. این قفل 
هوشــمند مجهز به دوربین، امکان دیدن کســی که پشت 
درب منزل اســت را می دهــد و توانایی بازکــردن قفل درب 
از گوشــی هوشــمند را دارد و کاربر را از جستجوی کلید در 

کیف رها می سازد.

ادامه از صفحه 9

شرکت های فعال در اقتصاد دیجیتال 
راه خود را باز می کنند 

INTERVIEWگفت وگو

اقتصــاد دیجیتــال از جملــه موضوعاتــی 
اســت که در برنامه هفتم مورد تاکید قرار 
گرفته اســت؛ چه انــدازه این برنامــه را در 
راســتای ایجــاد تحــول در این حــوزه موثر 

می دانید؟
پیــش از این نیز براســاس قانــون، دولــت باید در 
تصمیم گیری هایــش نظــر بخــش خصوصــی را 
مدنظر قرار دهد اما همیشه این اتفاق نمی افتد. 
برنامه هفتم تدوین و تصویب می شــود اما مهم 
این اســت که چــه انــدازه در اجــرا موفقیت آمیز 
باشد. اخیراً گزارشی در اتاق ارائه شد در خصوص 
اینکه چه انــدازه برنامه هــای قبلی موفــق بوده یا 
انجام شده اند؛ براساس آن گزارش درصد پایینی 
از این برنامه ها اجرایی شــده اســت. بــه هر حال 
چنیــن برنامه هایــی در کشــورهای دیگــر باعــث 
ایجاد تحول شــده و خیلی از کشــورهای موفق با 
همین برنامه های درازمدت که تعیین کرده اند به 
موفقیت و رشد رسیده اند. پس فقط برنامه ریزی 
به تنهایی منجر به نتیجه نمی شود بلکه مهم تر 

از آن اجرا و تعهد به اجرای برنامه هاست.

در حــوزه فنــاوری اطلاعات بخــش زیادی 
از محصولاتــی کــه مــورد اســتفاده قــرار 
می گیرنــد وارداتــی هســتند؛ بســیاری 
از فعــالان حــوزه واردات محصــولات 
سخت افزاری با چالش های زیادی مواجه 
هســتند؛ اتاق در این زمینــه چه فعالیتی 

انجام داده است؟
در حــال حاضــر یکــی از مهم تریــن دغدغه های 
فعــالان ایــن حــوزه فراینــد تخصیص ارز اســت. 
از اواخر ســال گذشــته ایــن فرایند طولانی شــد، 
یعنی یک واردکننده ابتدا ثبت ســفارش خود را 
در وزارت صمت انجــام می دهد، بعــد از آن باید 
تخصیــص ارز بگیریــد، حــالا شــما می توانید به 
صورت موازی کالا را به گمرک حمل کرده باشید 
یا ایــن کار را نکرده باشــید اما وقتــی می خواهید 
کالا را از گمــرک ترخیــص کنیــد، 
حتما باید ارز شــما تســویه شده 
باشــد و ایــن از مســیر بانک ها و 
صرافی هــای مجــاز بایــد انجــام 
شــود. این رونــد مــدام طولانی تر 
شده، یعنی مسیرهای 30 الی 40 
روزه ثبت ســفارش و بعد 
از آن مســیر 60 روزه 
تخصیص ارز پیش 
آمــده کــه باعــث 
صــف  ایجــاد 
در ایــن زمینــه 
شــده است. 
ایــن مســئله 
آنجایی دچار 
مشــکل شــد 

که حدود دو ســه هفته پیش بخش نامــه ای آمد 
که باعث بروز چند مســئله شــد؛ اول اینکه ما تا 
پیش از این، با ارائه قراردادهایی که با دستگاه های 
دولتــی و نیمه دولتــی داشــتیم می توانســتیم از 
آن ســقفی که برای بازرگانان تعیین شــده، کالای 
بیشتری را وارد کنیم. این سقف براساس میانگین 
دو سال آخر فعالیت شرکت ها مشخص می شد. 
براســاس بخش نامــه جدیــد دیگــر قرارداد هــا بــا 
دستگاه های دولتی را نمی پذیرند و سقف و سابقه 
تنها براســاس همان عملکرد گذشــته مشخص 
خواهد شد. این به این معنا است که شما در یک 
ســری مناقصات شــرکت کردی و با دستگاه های 
دولتی قــرارداد بســتی و شــرایطی را پذیرفتی اما 
بــا ایــن بخش نامــه نمی توانی بــه تعهــدات خود 

پایبند باشی.

آیــا دســتگاه های دولتــی بــا توجه بــه این 
بخش نامــه جدید شــرایط جدیــدی را در 

نظر نمی گیرند؟
دستگاه های دولتی خیلی اعتقادی به مشکلات 
این شــکلی ندارنــد و می گویند ما با شــما قرارداد 
بستیم که شما این کار را انجام دهید و این مسئله 
شــما اســت و خودتــان بایــد آن را حــل کنیــد در 
نتیجه این قراردادها وارد جرایم تاخیر، اختلاف و 

دعواهای حقوقی می شود. 

آیــا در مــوارد دیگــر نیــز محدودیــت برای 
سقف واردات ایجاد شده است؟

در ایــن بخش نامــه جدیــد همچنیــن گفتــه 
شــده شــرکت هایی کــه تولیدکننــده نیســتند و 
صرفــاً بازرگان انــد، تنهــا 85 درصــد ســقفی کــه 
داشــته اند را می تواننــد اســتفاده کننــد. یعنــی 
هر ســال 15 درصــد از حجــم فعالیت آنهــا باید 
کاهــش یابــد امــا شــرکت هایی کــه تولیدکننده 
هســتند می توانند ســقف خــود را تــا 15 درصد 
افزایــش دهنــد. ایــن از آن دســت تصمیم هــای 
خلق الساعه و بدون مشورت با بخش خصوصی 
است که شــرکت های فعال در این حوزه را دچار 
مشــکل می کنــد. در بحــث فنــاوری اطلاعــات 
یک مشــکل دیگــری کــه وجــود دارد این اســت 
کــه برخــی از دوســتان گمــان می کننــد کالاهای 
حوزه فناوری اطلاعات کالای لوکس به حســاب 
می آید، بنابراین وقتی که در جایی ارز کم می آید، 
ارز ایــن بخــش را محــدود می کننــد. نتایــج این 
کار هــم مشــخص اســت؛ شــما وقتــی حملات 
و اتفاق هــای رخ داده را در حــوزه ســایبری مــرور 
می کنیــد می بینیــد خیلــی از تجهیزات بســیار 
قدیمی هستند و به روز نمی شــوند؛ این مسئله 
موجب ایجــاد باگ های امنیتــی و نقطه ضعف 
در زنجیره امنیت می شود. برای حل این مسئله 
از سوی اتاق ایران و اتاق تهران مکاتباتی در سطح 
وزیر و رئیس جمهور صورت گرفته و پیگیر حل این 
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پولدارها بااینکه صبح ها آب پرتقال می خورند و روی تردمیل راه می روند اما در نهایت ناراحت 
و بدبخت و پریشانند؟ ندیدید؟ نکند زبانم لال شما هم جزو آن یکی دو درصدی هستید که 

صداوسیما تماشا نمی کنند؟
نصایح امیرالشعرا

طریق آز درازست 
و بار حرص گران

شــهاب الدین عقَعَق بخُاری )440-543 
ه.ق( در بخــارا بــه دنیــا آمــد. وی یکــی از 
شاعران پارسی گوی سده پنجم و ششم 
در مارواء النهر و مشــهور به امیرالشــعرا 
بود. عقعق وابســته بــه دربار پادشــاهان 
آل افراسیاب بود و چند تن از امیران این 
خاندان در ســتایش او ســخن گفته اند. 
اشعار وی سرشار از صنایع ادبی است و 
به ویژه در تشبیه چیره دست بوده. انوری 
ابیوردی از عقعق در شــعر اهل خراسان 
خود در جایگاه استاد سخن یاد می کند. 
تخلص شــهاب الدین را برخی »عمیق« 
و »عمیقــی« گفته اند ولی گویــا در اصل 
»عقعق«  )که نام مرغی اســت هشــیار( 
بــوده و برخــی رونویســان آن را عمعــق 

نگاشته اند.
 

عنان همت مخلوق اگر به دست قضاست
چرا دل تو چراگاه چون و چند و چراست؟

گر اعتقاد درستست، اعتراض محال
ور اعتراض ثوابست، اضطراب خطاست

طریق آز درازست و بار حرص گران
به زیر هر نفسی صد هزارگونه بلاست

جز آنکه طعنه و تعریض دوستان نشاط
برین دلم بتر از صد هزار تیر جفاست

چو پرده ی حرم حرمت از میان برخاست
دهن ببستم، چونانکه عادت حکماست

غلام پیر شهی ام که صد هزاران پیر
ز فرِّ بخت جوانش جوان دل و برناست

شنیدم که به ده سال جور و ظلم ملوک
به از دو روزه ی سرسام و فتنه و غوغاست

HINT نکته

دزدها هم می توانند عادل باشند

1
قدیم ها می گفتنــد: »دو تا چیز صــدا ندارد، مــرگ فقرا و 
ننگ اغنیا.« راستش هر چه بیشــتر به این ضرب المثل 

فکــر می کنــم بیشــتر بــه مهمــل بودنــش پی 
می برم. حالا زود زرنگ بازی درنیاورید و نگویید 
که لابد بــا خودت فکر می کنی کــه اصولاً مگر 
فقیــر جماعــت زندگــی می کنــد کــه بخواهد 
بمیــرد؟ پولدارهــا هــم کــه هیچ وقــت ننگــی 
نداشته اند که بخواهد صدایی داشته باشد؛ 
بــه قــول آن ســلطان مصاحبه هــای نامنظــم: 

نخیییر!

2
اولاً فقرای عزیز تاج ســر ما هســتند. خیلی هــم خوبند و 
اتفاقاً زندگــی می کنند آن هم چــه زندگی ای! بیــا و ببین. 
زندگــی ایــن جماعــت هیجانــی دارد کــه هیــچ پولــداری 
نمی تواند تصورش را بکند. فکرش را بکنید –الکی مثلاً- 
ثروتمندید و پول تان از پارو بالا می رود. خب چه هیجانی 
را می توانید تجربه کنید؟ جت اسکی؟ پاراگلایدر؟ رفتن به 
فضا؟ هیچ کدام از این هیجان ها به یک درصد این هیجان 
که صبح بیدار شــوی و ندانــی که غذای ظهرت چیســت 
نمی رسد. تازه یک لوِلِ بالاتر هم داریم. آنهایی که اصولاً 
نمی دانند ظهر غذایی می خورند یا نه. حتی پرهیجان تر 
از آن ها، کســانی هســتند کــه تکلیف صبحانه شــان  هم 

مشخص نیست.

3
ثانیاً ثروتمندها ننگ دارند، خیلی هم دارند. اصلاً ننگی از 
این بالاتر که پولدارند؟ شما تلویزیون و سریال هایش را نگاه 
نمی کنید؟ نمی بینید در سریال های تلویزیون 
فقیر جماعت توی یک گلُه جا می چپند و هی 
الکــی می خندنــد و بی خــودی بــه هــم محبت 
می کننــد و بدون جهــت بــرای همدیگــر ایثار و 
ازخودگذشــتگی می کنند امــا پولدارها بااینکه 
صبح هــا آب پرتقــال می خورنــد و روی تردمیل 
راه می رونــد امــا در نهایت ناراحــت و بدبخت و 
پریشــانند؟ ندیدید؟ نکند زبانم لال شــما هم 
جزو آن یکی دو درصدی هستید که صداوسیما 

تماشا نمی کنند؟ 

4
حرف حرف را می کشاند. چه می خواستیم بگوییم و به کجا 
رســیدیم. می خواســتیم در مورد دادگــری و عدالــت دزدان 

حرف بزنیم. 

5
بله عزیــزان مــن! دزدها هــم می توانند عــادل باشــند. حالا 
می فرماییــد چطــوری؟ باید عــرض کنم بــا نــگاه عادلانه به 
مشتریان، ببخشید قربانیان. آن ها با خودشان فکر نمی کنند 
که مثلاً خدای  نکرده گوشی فلان فرد مشــهور را ندزدیم که 

برای مان شر نشود بلکه با نگاهی مساوات گرایانه، می گویند: 
چه فرقی دارد؟ ایشان هم بنده ای از بندگان خدا...

6
اینکه دزدهای محترم و کیف قاپ های عزیز و خفت بگیران 
نازنین در پایین شهر بچرخند و فقیر جماعت را خفت کنند 
و کیفش را بزنند و گوشی همراهش را بقاپند کار درستی که 
نیست. واقعاً این بدنامی برای صنف محترم دزدان برازنده 
نبود. برای همین اســت که مدتی این زحمت کشان عرصۀ 
خیابان ها، به تکاپــو افتاده اند و به جای اینکــه فقط موبایل 
افراد گمنام و کمنام را بزنند، به سراغ دانه درشت های مشهور 
رفته اند و حالا از میثاقی گزارش گر گازش را گرفته اند و همین 
امروز رسیده اند به علیرضا بیرانوند تا خدای نکرده فردا کسی 
پشت سر گوشی برَها و گوش برُها نگوید که این ها ضعیف 
کشــند. البتــه بعضی هــا می گوینــد دزدهــا هر چه گوشــی 
آدم های عادی را زدند کسی حساب شان نکرد و تحویل شان 
نگرفت، بــرای همیــن رفته اند ســراغ مشــاهیر و معاریف و 
پولدارها، بلکه صدایی از جایی دربیاید و آنها هم مشهور و 

معروف شوند. اما ما که تائید نمی کنیم. 
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این بنده ات ای خدا دگر خسته شده
در شهر بگو به من چرا این  طوری

سگ ها بازند و سنگ ها بسته شده

شب نوشته های یک بچه نوآور! )95(

حسنی و باباش
تره و تخمش

نور به قبرش بباره اون کسی که گفته بود »تره به تخمش 
می ره، حســنی به باباش.« هرچــه بیش تر می گــردم و به 
قولی »ســیر آفاق و انفس« می کنم، بیش تر با آن گوینده 
ناشناس همراه می شوم که انگار یک چیزهایی 
قرار هســت هم چنان یک جورایی که بوده اند 
بمانند؛ و به هر حال گویا بنا هست اون حسنی 
هم چنان به باباش بره، ما و شما هم هر چه زور 

می زنیم سودی نداره.
شاهد ادعا درباره حســنی و باباش هم همین 
شــتاب دهنده ها، و مراکــز رشــد، و خانه هــای 
نوآوری و کارآفرینی، و فلان و بهمان هستند که 
هرکاری شــون بکنی عاقبت به همون باباهای 
خارجکی شــون می برند. درســت که فکرش را 
بکنی مشکل تنها مشــتی فریب خورده مثل این کامیار 
خودمون نیست که قیافه شــون از دور داد می زنه چه کاره 

هســتند و هر کســی می پذیره بایــد بفرستدشــون بروند 
و جاشــون با آدم هــای انقلابی پر بشــه. مشــکل بــزرگ و 
ریشــه ای همیــن جاهای بی ریشــه اســت که از هــر طرف 
نگاه شون کنی مثل باباهاشون به درد ما نخورده و نخواهند 

خورد. 
دیــروز ماننــد یکــی از رخدادهــای بی نظیــر قــرن جلســه 
گفت وگوی حســابی و پرباری با یک آدم نوآور داشــتم که 
کســب وکار خودش را یک جایی اون طرف هــا راه انداخته 
و چندتــا از بچه هــا هم بودنــد، به جــز کامیــار که اگــر بود 
جلسه یک جور دیگری می شــد. بگذریم که اون آدم ما را 
با همین جنگولک بازی  هایی که کامیار و سامان و سمیرا 
در شبکه های اجتماعی درمی آورند پیدا کرده بود؛ و آمده 
بود ببیند چگونه می توانیم از راه دور برایش یک کارهایی 
انجام دهیم. می گفت تجربه خودم و چند گروه دیگر نشان 
داده بچه های اینجا خیل کارها می توانند بکنند و البته که 
هزینه کم تری هم برای همکاری با آنها باید پرداخت شود؛ 
یک بازی برد-برد برای هر دو سوی ماجرا. اما گپ و گفت 
ما به جاهای دیگری در همین زیست بوم هم کشید. از او 
درباره برخی آمارهــا و کارکرد شــتاب دهنده های آن طرف 
پرسیدم، با شگفتی پرسید شــما مگر از داخل خودمون 
آمار داری؟ بگذریم که همه آمارتون را دارند، ولی چه کسی، 

چه وقت، چند تا آمار درست و روشن از کار شتابدهنده ها 
و مراکز مشــابه داده؟ اصلا روشن هست این همه هزینه 
و ســرمایه در این چند ســال چه کارکردی داشته؟ چند تا 
کســب وکار در این زیســت بوم درآمده که به راستی نوآور 
باشند و این سازمان های دولتی و خصولتی و خصوصی به 
درستی برای آنها کار کرده باشند؟ حالا دنبال چی هستی، 
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چقدر حال و روزمون بهتر می شــه؟ یــک چیزی قلقلکم 
مــی ده تــا بدونــم مشــکل تنهــا از کامیارهــا هســت یــا 
این جاهایی که یک کسانی مانند بابای حسنی ساخته 
و پس انداخته اند، بــه درد ما که نخورده هیــچ، حالا وبال 
گردن مون هم شده اند. روزگاری شده که شمار فروشنده ها 
از مشتری ها بیش تر شده، هیچ کس هم مردی نمی کنه به 
این مراکز نوآوری و شتابدهی و سازمان های مسئول بگه 
شما که عکس های یادگاری تون را گرفتید و هر کدام برای 
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